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Kazimierz Rynkiewicz

O tym, ¿e obecna Rada Miejska
Gryfic przypomina gremium zwane
potocznie BMW (bierni, mierni, ale
wierni), poœwiadczaj¹ ju¿ trzy lata jej
niemych rz¹dów. Radni zostali spro-
wadzeni i dali siê sprowadziæ do roli
maszynki do g³osowania. Kto bywa
na sesjach, to widzi, jak ten spektakl
lokalnej demokracji jest odgrywany.
Zero dyskusji, r¹czki w górê, zatrwa-
¿aj¹ca jednomyœlnoœæ, która zamie-
nia siê w bezmyœlnoœæ. Radni, którzy
tworz¹c bud¿et powinni zagl¹daæ w
ka¿dy k¹t ratusza i miejskich spó³ek,
liczyæ ka¿dy grosz podatników,
ustalaæ kszta³t polityki gminnej, kie-
runki rozwoju gospodarczego, a po
przyjêciu bud¿etu pilnowaæ dyscy-
pliny wydatków i kontrolowaæ orga-
ny wykonawcze, przypominaj¹ cie-
ciów pilnuj¹cych swoich diet i inte-
resików.

Polecam im uwa¿n¹ lekturê arty-
ku³u „A po nas choæby potop – park
elektrowni wiatrowych”, w której
autor pokazuje, jak w Gryficach sta-
nowione jest prawo i w czyim intere-
sie, jaki jest obieg informacji i kon-
takt radnych z mieszkañcami.

Przytoczê tylko jego fragment:
„W obwieszczeniu Burmistrza Gry-
fic z dnia 22 maja bie¿¹cego roku
stwierdzenie, i¿ ju¿ na tym etapie
dzia³añ planistycznych prowadzo-
na jest strategiczna ocena oddzia³y-
wania na œrodowisko i ¿e Burmistrz
dysponuje ju¿ niezbêdn¹ w tej mie-
rze dokumentacj¹ prowokuje do
pytania na czyje zlecenie powsta³a
ta dokumentacja i jaki jest jej przed-
miot. (…) Osobom protestuj¹cym
przeciwko parkowi elektrowni wia-
trowych z obszaru wsi Lubieszewo
proponuje siê spotkanie z przedsta-
wicielami INWESTORA! Tylko pa-
trzeæ, jak przyjedzie do nas kilku
przystojnych panów, w garniturach
i pod krawatami, by nam wyt³uma-
czyæ, ¿eœmy ignoranci!? (...)

Dziœ ju¿ jest wiadomo, ¿e to nie
tylko wsie: Stawno, Soko³ów, Lubie-
szewo, Rotnowo i Skowrony maj¹
byæ - wed³ug zamierzenia Rady Miej-
skiej w Gryficach - osaczone przez
elektrownie wiatrowe. Pojawi³y siê
bowiem uchwa³y na temat elektrow-
ni wiatrowych w obrêbie geodezyj-
nym Baszewice, Lubin, Oœciêcin,
Waniorowo, £opianów i Smolêcin.
Ciekawe, co organy naszej Gminy
maj¹ jeszcze w zanadrzu?

Uchwa³a Rady Miejskiej w Gryfi-

Który z radnych bêdzie mia³ odwagê i
wstyd ponownie ubiegaæ siê o mandat?

cach nr XXVI/330/2009 z dnia 31
marca 2009 roku zosta³a sformu³o-
wana w tak niefortunny sposób, ¿e
uchwalone w oparciu o ni¹ studium
bêdzie nielegalne z mocy samego
prawa i w ogóle ca³a wdra¿ana przez
organy Gminy Gryfice procedura
planistyczna w sprawie parku elek-
trowni wiatrowych jest tak dalece
kulej¹ca, ¿e nie mo¿na stwierdziæ,
i¿by dzia³alnoœæ tych organów w
tym zakresie by³a przejrzysta.

Treœæ w/w uchwa³y Rady Miej-
skiej w Gryficach oraz treœæ innych
uchwa³ tej Rady wskazuj¹cych jako
temat przysz³ego studium park elek-
trowni wiatrowych sugeruje, i¿ zna-
ny jest ju¿ organom naszej gminy
potencjalny inwestor, który tereny
naszej gminy traktuje jako ³atwy ³up
do zdobycia, a te w kwestii zagospo-
darowania znacznych obszarów
Gminy Gryfice wydaj¹ siê byæ mono-
tematyczne, a wobec inwestora spo-
legliwe. Propozycje, jakie Rada
Miejska w Gryficach swoimi uchwa-
³ami kieruje do lokalnej spo³eczno-
œci w sprawie elektrowni wiatro-
wych, s¹ zatrwa¿aj¹co jednostron-
ne oraz zatrwa¿aj¹co krótkowzrocz-
ne. Jako karygodne traktowaæ nale-
¿y to, ¿e organy Gminy Gryfice wsz-
czê³y procedurê planistyczn¹ na
wniosek podmiotu, niemaj¹cego nic
wspólnego z nasz¹ Gmin¹. Podmio-
tem tym jest pewna spó³ka z ograni-
czon¹ odpowiedzialnoœci¹ ze Szcze-
cina, która w dniu 11 czerwca 2008
roku z³o¿y³a u Burmistrza Gryfic
„wniosek” o podjêcie przez Radê
Miejsk¹ w Gryficach uchwa³y w
sprawie przyst¹pienia do sporz¹-
dzania studium uwarunkowañ i kie-
runków zagospodarowania Gminy
Gryfice w kierunku parku elektrowni
wiatrowych, przez co spó³ka ta za-
uzurpowa³a sobie przys³uguj¹ce
wy³¹cznie spo³ecznoœci gryfickiej

prawo do udzia³u w czynnoœciach
planistycznych. Co wiêcej, organy
Gminy Gryfice - w swojej ³askawoœci
- wskazanym przywilejem wymie-
nion¹ spó³kê obdarzy³y. Zawarte we
„wniosku” wy¿ej wymienionej spó³-
ki stwierdzenie o treœci: „Jednocze-
œnie informujemy, i¿ jesteœmy sk³on-
ni ponieœæ wszelkie koszty zwi¹zane
z wykonaniem przedmiotowej pro-
cedury” prowokuje do pytania, kto
rzeczywiœcie finansuje prowadzenie
procedury planistycznej? Jako cz³o-
nek spo³ecznoœci gryfickiej chcê
poznaæ odpowiedŸ na to pytanie”.

* * *
To zaledwie kilka z pytañ, jakie

pojawiaj¹ siê w zwi¹zku z t¹ plano-
wan¹ inwestycj¹. Czy radni potrafi¹
na nie odpowiedzieæ swoim miesz-
kañcom? Czy sami zadali sobie trud
sprawdziæ temat, przeœwietliæ pro-
blem, porozmawiaæ z ludŸmi, czy te¿
by³o to tylko jego jednog³oœne
„przyklepanie”. Kogo w takim razie
reprezentuj¹? Jakieœ grupy intere-
sów, czy swoich mieszkañców? To
pytanie powinni zadawaæ sobie co-
dziennie, by na ka¿d¹ sesjê przycho-
dziæ z otwart¹ g³ow¹ i gor¹cym ser-
cem.

By³ taki moment, gdy radni pró-
bowali byæ samodzielni. Wtedy, gdy
próbowali wycofaæ siê ze sprzeda¿y
gruntu Powiatowi za z³otówkê. Jak-
by na chwilê siê ocknêli i próbowali
byæ Rad¹ – niezawis³ymi od uk³a-
dów podmiotami, zawis³ymi jedynie
od swoich wyborców; dyskutowali,
spierali siê, analizowali, szukali racji
i próbowali wydobyæ wartoœæ dobra
wspólnego na powierzchniê. Ja na
przyk³ad do dzisiaj nie jestem pe-
wien, czy mia³em do koñca racjê kry-
tykuj¹c pomys³ starosty budowy
„Oazy”. Mo¿e i by³ dobry, ale wów-
czas cieniem na nim k³adli siê Ormia-
nie i ta ich bezwzglêdna zaborczoœæ,

jakieœ niejasne powi¹zania i zamys³y
z tym zwi¹zane. Takie w¹tpliwoœci
trzeba dyskutowaæ, by zobaczyæ
intencje. Ale je¿eli siê przegrywa
swoje racje, nie mo¿na siê podda-
waæ. A tak – mam wra¿enie – sta³o siê
z radnymi po tamtym sporze. Jakby
to, ¿e przegrali, spali³o ich. A mo¿e
ktoœ im wtedy przetr¹ci³ krêgos³u-
py? W ka¿dym razie od tamtej pory
rada sta³a siê maszynk¹ do g³osowa-
nia. Mo¿na w jednej sprawie nie mieæ
racji, ale mieæ w innej, ale trzeba wal-
czyæ lub... z³o¿yæ mandat. Tu wybra-
no konformizm, przystosowanie.

Ja nawet nie mówiê do takich rad-
nych jak przewodnicz¹cy Stanis³aw
B³ysz, który znalaz³ zatrudnienie w
ZGK, a wiêc w radzie bêd¹c
zwierzchnikiem burmistrza, w pracy
jest poœrednio jego podw³adnym.
Od takich radnych, jak i tych powi¹-
zanych z urzêdem i spó³kami, ju¿
specjalnie niczego oczekiwaæ nie
nale¿y, ale czy a¿ wszyscy w ten
sposób? Który wiêc z nich bêdzie
mia³ odwagê i wstyd ubiegaæ siê o
zaszczytny mandat radnego w przy-
sz³ych wyborach? Zobaczymy.
Spraw trudnych jest coraz wiêcej,
ale to tylko nieuchronna konse-
kwencja takich tu postaw.
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Na sesji Rady Miejskiej 8 wrze-
œnia podjêto uchwa³ê w sprawie
zmian w bud¿ecie gminy i zmniej-
szenia planu.

– Zrezygnowano z budowy dro-
gi gminnej na odcinku Wilczkowo –
Rybokarty. Koszt budowy –
3.050.000 z³. W tym roku  miano na tê
inwestycjê wydaæ 1.280.000 z³. Nie
wydano ani z³otówki.

– Nie opracowano dokumentacji
technicznej na przebudowê dróg
gminnych – koszt opracowania –
76.600  z³.

– Nie bêdzie monitoringu wizyj-
nego na ul. Armii Krajowej – koszt
50.000  z³. Na ulicy Armii Krajowej
dalej bêd¹ biæ po gêbie i winnych nie
bêdzie, bo nie ma pieniêdzy albo
chêtnego do wykonania dokumen-
tacji na monitoring tej ulicy.

– Z planowanej dotacji dla niepu-
blicznego przedszkola, które do-
tychczas nie powsta³o, zaoszczê-

dzono  108.979 z³.
– Wykonanie kanalizacji sanitar-

nej ulicy Pi³sudskiego – 38.500 z³.
– Wykonanie gazoci¹gu w miej-

scowoœci Prusinowo – 227.000 z³.
– Budowy kompleksu rekreacyj-

no-sportowego – 1.500.000 z³.
– Wydano 30 tys. z³ na wykona-

nie dokumentacji na budowê boiska
przy SP 3 w Gryficach pod nazw¹ –
„Moje Boisko Orlik 2012”. Niestety
budowê tego boiska nie przewidzia-
no w inwestycjach gminy w roku
2010 ani w 2011. Po co by³ wiêc po-
spiech z dokumentacj¹?

– Gazoci¹g w Prusinowie obiecy-
wany od lat wypad³ z inwestycji,
podobnie droga gminna Wilczkowo
– Rybokarty, o której mówi siê od
1960 roku.

– Rezygnacja z budowy kom-
pleksu rekreacyjno-sportowego. To
raczej nie wiadomo co to. W wielolet-
nim programie inwestycyjnym gmi-

ny do zrealizowania w latach 2009 i
kolejnych, pod liczb¹ porz¹dkow¹
35, dzia³ 926, rozdzia³ 92601 par. 6058
i 6059  nazwa zadania inwestycyjne-
go brzmi: „Budowa kompleksu rekre-
acyjno sportowego w Gryficach”,
do wykonania przez Urz¹d Miejski w
latach 2007 – 2013 widnieje suma:
69.589.454 z³. Z tego w tym roku
powinno zostaæ zainwestowane
1.500.000 z³. Nie wydano  ani z³otów-
ki  w 2007, 2008 i w 2009  r. Basen p³y-
wacki i towarzysz¹ca infrastruktura
odp³ywaj¹ w niebyt. Tak d³ugo, jak
obecny burmistrz bêdzie burmi-
strzem Gryfic, gryficzanie nie docze-
kaj¹ siê basenu p³ywackiego. W
przysz³ym roku koszty budowy
wzrosn¹ i znowu bud¿et gminy prze-
rosn¹. I starym zwyczajem emeryci
bêd¹ jeŸdziæ do Kamienia Pomor-
skiego na basen p³ywacki, a dzieci ze
szkó³ podstawowych do Œwidwina
na koszt rodziców.                       MJ

Znikaj¹ce inwestycje

Na sesji Rady Miejskiej w Gryfi-
cach 30 czerwca 2008 r. zatwierdzono
projekt pod nazw¹ „Poznaj swój kraj,
swoj¹ ojczyznê „tê du¿¹ i ma³¹” - jego
historiê i kulturê”, wspó³finansowa-
ny z Europejskiego Funduszu Spo-
³ecznego  realizowany w ramach Pro-
gramu Operacyjnego – Kapita³
Ludzki 2007 – 2013 (priorytet IX –
Rozwój wykszta³cenia i kompetencji
w regionach, dzia³anie 9.5 – Oddolne
inicjatywy edukacyjne na obsza-
rach wiejskich).

Realizatorem i wykonawc¹ pro-
jektu jest Gryficki Dom Kultury.
£¹czna wartoœæ projektu to 50 tys. z³.
Projekt nie zak³ada wniesienia wk³a-

Powroty do uchwa³ Rady Miejskiej
du w³asnego. Wykonanie uchwa³y
powierza siê dyrektorowi domu kul-
tury.

Uzasadnienie: podjêcie uchwa³y
nawi¹zuje do wniosku z³o¿onego
przez Gryficki Dom Kultury w Woje-
wódzkim Urzêdzie Pracy w Szczeci-
nie, zatytu³owanego „Poznaj swój
kraj, swoj¹ ojczyznê „tê du¿¹ i ma³¹”
- jego historiê i kulturê” stanowi
istotny element tego programu i jest
niezbêdny do jego realizacji.

Wniosek ten stanowi propozy-
cje skierowan¹ do mieszkañców na-
szej gminy, którzy pragn¹ uzupe³niæ
swoj¹ wiedzê z zakresu historii, edu-
kacji, kultury i sztuki.

Podjêcie uchwa³y i realizacja
projektu wymiernie wp³ynie na pod-
niesienie poziomu edukacji i wy-
kszta³cenia spo³eczeñstwa obsza-
rów wiejskich. Ponadto jego realiza-
cja stanowi¹ca g³ówny cel projektu,
jakim jest wspieranie inicjatyw lokal-
nych na rzecz podniesienia poziomu
wiedzy i edukacji jest zgodna z cela-
mi Dzia³ania 9.5 Programu Operacyj-
nego Kapita³ Ludzki, którego doty-
czy w/w projekt.

Pytanie brzmi: w jakiej miejsco-
woœci wiejskiej program zosta³ zre-
alizowany? Mo¿e przewodnicz¹cy
Rady Miejskiej odpowie.            MJ

Obiecanki cacanki, a g³upiemu...
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W „koszarowcu” podwy¿ki i czekanie
Wydaje siê, ¿e jedynym i s³usz-

nym rozwi¹zaniem tego problemu
jest przes³anie tej informacji do
Polsatu czy TVN-u. Wizyty dzien-
nikarzy z tych stacji telewizyjnych
bêd¹ w stanie problem bardzo
szybko rozwi¹zaæ. Bo faktem jest,
¿e czasem wystarczy jedynie o
nich wspomnieæ, a zaleg³e sprawy
s¹ za³atwiane. ̄ aden bowiem urzê-
das przed kamer¹ t³umaczyæ siê z
w³asnej nieudolnoœci nie chce.
Inn¹ spraw¹, bulwersuj¹c¹ miesz-
kañców koszarowa, s¹ nowe nali-
czenia czynszu, które bêd¹ musieli
p³aciæ od 1 stycznia 2010 r. Zawia-
domienia w tej sprawie TBS roze-
s³a³ ju¿ do 48 rodzin. Podwy¿kê o 20
– 50 z³ miesiêcznie TBS uzasadni³
tym, ¿e wszyscy otrzymali miesz-
kania o podwy¿szonym standar-
dzie. W TBS zapomnieli widaæ, ¿e
wszyscy otrzymali mieszkania w
stanie surowym, ¿e wszyscy mu-
sieli zaci¹gn¹æ kredyty na pod³ogi,
wyposa¿enie ³azienek, na malowa-
nie, a nawet bia³kowanie œcian.
Zapomnia³ te¿, ¿e niektórzy z miesz-
kañców z ulicy Niepodleg³oœci i
tam mieli wysoki standard – gaz,
instalacje wodno kanalizacyjn¹,
drewniane pod³ogi, panele na œcia-
nach, a niektórzy koñczyli remonty
mieszkañ, na co wziêli kredyty, któ-
re bêd¹ jeszcze d³ugo sp³acaæ.

Przeniesieni do koszarowca
wziêli nastêpne kredyty i teraz
podnosi siê im czynsz, bo standard
podniesiony. Jeœli nawet, to zrobili
to we w³asnym zakresie, za w³asne
pieni¹dze. Komisja mieszkaniowa,
która latem 2008 roku wymusi³a na
mieszkañcach ulicy Niepodleg³o-
œci przeprowadzkê do koszarowca,
obiecywa³a, ¿e czynsze pozostan¹
na tym samym poziomie, na jakim
by³y na ulicy Niepodleg³oœci, czyli
¿e koszarowiec bêdzie traktowany,
jak budynek postawiony przed
1945 r., bez kapitalnego remontu,
co w takiej sytuacji obni¿a wyso-
koœæ czynszu. Jasne, ¿e koszaro-
wiec zamieszkaj¹ nie tylko rodziny
z Niepodleg³oœci, ale i takie, które
na nowe mieszkania oczekiwa³y
parê lat. Ró¿nica w op³atach czyn-

szowych byæ musi, bo z ulicy Nie-
podleg³oœci przeniesiono rodziny,
które na nowe mieszkania nie ocze-
kiwa³y. Mimo to byli mieszkañcy
Niepodleg³oœci twierdz¹, ¿e z pro-
ponowan¹ podwy¿k¹ czynszu od
stycznia 2010 mog¹ siê zgodziæ,
pod warunkiem, ¿e TBS ureguluje
wszystkie zaci¹gniête przez nich
kredyty na podwy¿szenie standar-
du mieszkañ i dokoñczenie kapital-
nego remontu, a do których klucze
otrzymali przed wigili¹ 2008 r., ale z
braku pod³¹czenia gazoci¹gu, za-
siedlili je dopiero w maju i czerwcu
br.

Dodatkowo zostaliœmy poin-
formowani, ¿e w TBS-ie zg³oszono
zapotrzebowanie na postawienie
obok budynku stojaków na rowery,
obecnie stawianych obok œcian
albo w korytarzach. Zg³oszono
równie¿ ci¹g³e awarie ¿arówek nad
wejœciem do klatki 33b oraz fakt, ¿e
zainstalowane 2 s³upy oœwietle-
niowe nic nie oœwietlaj¹. S¹ bo-
wiem pozbawione dop³ywu pr¹du
albo od wielu lat s¹ na nich przepa-
lone ¿arówki. Wieczorem przed blo-
kiem panuj¹ egipskie ciemnoœci.
Dodatkowo nie œwiec¹ce lampy s¹
zas³oniête konarami lip. Ludzie
wracaj¹cy z pracy w póŸnych go-
dzinach wieczornych nie czuj¹ siê
bezpiecznie.

Wszystkie te problemy s¹ zna-
ne w TBS-ie, ale bez jakiejkolwiek
reakcji z jego strony. Normalka.
Wa¿ne, ¿e rozes³ali informacje o
podwy¿szonym standardzie miesz-
kañ i podniesieniu czynszu. Mog¹
spaæ spokojnie, swoje zrobili. A
reszta? A có¿ to mo¿e obchodziæ
urzêdników z TBS-u. Oni noc¹ z
pracy nie wracaj¹, ciemnoœci im nie
przeszkadzaj¹ i nie budz¹ te¿ lêku.
Mieszkañcy koszarowca mog¹ so-
bie kupiæ latarki kieszonkowe i w
ten sposób podnieœæ poczucie
w³asnego bezpieczeñstwa. I prze-
staæ siê czepiaæ, ¿e maj¹ ciemno, ¿e
nie ma stojaków na rowery i takie
tam inne duperele, jak zacinaj¹cy
siê zamek w drzwiach wejœciowych
czy zbyt krótko pal¹ce siê œwiat³o
na klatkach schodowych.         MJ

Kamienica przy ul. Wojska Pol-
skiego 43 doczeka³a siê remontu
œciany, nadwerê¿onej w czasie wy-
kopów pod fundamenty Galerii Hos-
so. Widoczne efekty remontu, to
wstawiony metalowy filar podtrzy-
muj¹cy strop piêtra kamienicy. Co
siê dzieje wewn¹trz? Nie wiadomo.

Elegancja
Pracownicy pilnie strzeg¹ tajemnicy
prowadzonych prac. Po sklepie Ele-
gancja z eleganckimi ubraniami na
fasadzie budynku pozosta³a jedynie
nazwa sklepu. Czy Elegancja wróci
na swoje miejsce? Czas poka¿e.
Wydaje siê, ¿e powinna, bo by³a w
tym miejscu ponad 20 lat.           MJ

W dalszym ci¹gu mieszkañcy koszarowca przy
ul. Pi³sudskiego 33 A i B oczekuj¹ na pod³¹cze-
nie linii do telefonów stacjonarnych. Za nieu¿y-
teczne telefony co miesi¹c p³ac¹ abonament.
Zarz¹dca budynku - TBS, jakoœ nie jest w sta-
nie wymusiæ pod³¹czenia na Telekomunikacji,
która maj¹c co miesiêczne wp³ywy z abona-
mentu najwyraŸniej lekcewa¿y ludzi.
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Min¹³ miesi¹c od rozpoczêcia
roku szkolnego 2009/2010. W Li-
ceum Plastycznym ju¿ po „kotowa-
niu”. To taki nowy, ale ogólnie przy-
jêty, zwyczaj pasowania ucznia m³o-
dego rocznika. By³o wiêc malowa-
nie kocich w¹sów i nosków, by³y s³o-
dycze i napoje i uroczysta chwila za-
jêcia miejsca na bardzo wysokim
krzeœle i pasowanie pêdzlami przez
wychowawczyniê Halinê Pokorsk¹.

Jak mówi¹ uczniowie - zabawa
by³a przednia, dostêpna równie¿ dla
roczników starszych, w chwili obec-
nej zajêtych ju¿ ciê¿k¹ prac¹ nad
dyplomami.

W klasie I uczniów jest 19. Do-
je¿d¿aj¹ do „Plastyka” z Rewala,
Trzebiatowa, P³otów i Reska. Naj-
dalsz¹ trasê ma do pokonania Daniel
Kaczmarzyk, do szko³y doje¿d¿a a¿ z
Radowa Ma³ego.

S¹ z ro¿nych stron powiatu, ale w
ci¹gu miesi¹ca wytworzyli atmosfe-
rê przyjazn¹ sobie i nauczycielom.
Tworz¹ klasê zgran¹, gdzie jeden dba
o dobro drugiego, nie ma zawiœci ani

Co s³ychaæ w „Plastyku”

liderów. S¹ równi, choæ ka¿dy z nich
ma inne zalety i talenty. Jedni lubi¹
rysunek, inni grafikê, ale zajmuj¹ siê
ka¿d¹ ze sztuk proponowan¹ w szko-
le. Nie lubi¹ jednego, a mianowicie
tego, jak wychowawczyni mówi do
nich – moje dzieci. Nie lubi¹ s³owa
dzieci, ale to przypad³oœæ ca³ej m³o-
dzie¿y koñcz¹cej gimnazja i rozpo-
czynaj¹cej naukê w liceach. „Pla-
styk” nie jest wyj¹tkiem. Chc¹ czuæ
siê jak doroœli, z wytyczonym ju¿
celem w ¿yciu. Po latach s³owo –
dzieci, bêd¹ wspominaæ z rozrzew-
nieniem, mimo dzisiejszych buntów.

Twierdz¹, ¿e swoj¹ szko³ê lubi¹,
przedmioty ogólne, jak historia czy

matematyka, równie¿, ale kochaj¹
wszystko to, co rozwija ich talenty.
Nawet trzygodzinne lekcje rysunku
nie s¹ uci¹¿liwe. Zawsze mog¹ odejœæ
od sztalug, wypiæ herbatê lub  „roz-
prostowaæ koœci”. W tym wszystkim
najwa¿niejsze jest, ¿e darz¹ siê wza-
jemn¹ ¿yczliwoœci¹ i radoœci¹, ¿e

starsze roczniki wspó³tworz¹ dobr¹
atmosferê do nauki i pracy. I z tego
dyrektor Liceum Plastycznego Hali-
na Adomat mo¿e byæ dumna.

O nowych inwestycjach poczy-
nionych w „Plastyku” napiszemy
przy okazji kolejnych wizyt. A s¹ po-
dobno bardzo ciekawe.                MJ

Pisaliœmy o dziurze w
asfalcie pozostawionej
przez pracowników
ENEA na ul. Murarskiej.
Mieszkañcy informuj¹,
¿e w dalszym ci¹gu as-

falt nie zosta³ naprawiony.
ENEA ¿adnej ³aski nie robi,
skoro zerwali asfalt, naprawiæ
musz¹. A jeœli nie maj¹ na ten
cel pieni¹¿ków, to wypada
czymœ innym dziurê w jezdni
za³ataæ, byle szybko. Zalana
deszczem staje siê niebez-
pieczna dla ludzi i mieszkañ-
ców. Oczekiwanie, a¿ ktoœ z³a-
mie nogê czy resor w samo-
chodzie mo¿e skutkowaæ
znacznym odszkodowaniem.
A œwiadków, kto winien po-
wsta³ej dziury, bêdzie wielu. m
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Czekaj¹ na ruch ENEI Starosta Kazimierz Saæ i wicemarsza³ek
Województwa Zachodniopomorskiego Wi-
told Jab³oñski w miniony poniedzia³ek pod-
pisali umowê na dofinansowanie budowy sie-
ci przystani kajakowych na rzece Redze oraz
przebudowy dróg w centrum Gryfic. Umowê
podpisa³ tak¿e burmistrz Gryfic Andrzej
Szczygie³ - na dofinansowanie przebudowy
placu Zwyciêstwa.

Wedle tej umowy projekt „Kajakiem do
morza” ma zostaæ dofinansowany kwot¹
3.973.957 z³,  (koszt ca³kowity 5.209.237 z³).
Projekt obejmuje stworzenie przystani kaja-
kowych w czterech miejscowoœciach wraz z
infrastruktur¹ rekreacyjno-sportow¹ i zaple-
czem gospodarczym. W ramach projektu maj¹
powstaæ m.in. boiska do gry w koszykówkê
i siatkówkê, place zabaw dla dzieci oraz par-
kingi samochodowe. Przystanie maj¹ po-
wstaæ w P³otach, przy ul. Sienkiewicza, w
Gryficach, przy ul. Parkowej, w Trzebiato-
wie, przy pl. Lipowym i w Mrze¿ynie, przy
ul. Trzebiatowskiej.

Przebudowa ulic w centrum Gryfic zosta-
nie dofinansowana kwot¹ 3.323.093 z³. Pro-
jekt zak³ada przebudowê ulic: Niepodleg³o-
œci, Wojska Polskiego, Brackiej, Koœcielnej i
Mickiewicza.                                            (r)

Przystanie kajakowe,
przebudowa ulic i placu
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Gdy jestem w którymœ z powia-
tów, gdzie wydajemy gazety, czêsto
s³yszê od radnych lub mieszkañców
tych powiatowych miast o inwazji
marketów. Ka¿dy z nich jest przeko-
nany, ¿e to w³aœnie w jego miastecz-
ku powsta³o najwiêcej takich skle-
pów. To niestety czêsty b³¹d per-
spektywy, charakterystyczny dla
myœlenia prowincjonalnego, za-
mkniêtego we w³asnych op³otkach,
spoza których nie widzi siê s¹sia-
dów, nie mówi¹c ju¿ o sprawach kra-
jowych. Rzadko który lokalny poli-
tyk martwi siê tym, co siê dzieje w
Polsce, jak jego praca przek³ada siê
na sprawy krajowe, jaki ma na nie
wp³yw (i czy chce mieæ) swoimi de-
cyzjami. W³adza wy¿szego stopnia
s³u¿y mu tylko do wyszarpywania
ró¿nych nale¿noœci, z ca³kowit¹
aprobat¹ przyjmuje narzucane
przepisy i nie czuje siê w³adny mó-
wiæ do tej w³adzy w imieniu swojej
spo³ecznoœci. Rzadko kiedy pod-
gl¹da u innych rozwi¹zania, które
mo¿na by zastosowaæ z po¿ytkiem
dla swoich mieszkañców. Je¿eli ju¿
coœ wymyœla, to w imiê spraw doraŸ-
nych, pragmatycznych i lokalnych.
Nie rozgl¹da siê po kraju, po œwie-
cie, nie przygl¹da siê innym mode-
lom samorz¹dnoœci, by móc wyro-
biæ sobie jak¹œ ocenê swojego sa-
morz¹du, swojej dzia³alnoœci, z in-
nej perspektywy.

Niestety, coraz liczniejsze nawi¹-
zywanie kontaktów partnerskich z
gminami zagranicznymi sprowadza
siê g³ównie do „wycieczek” na koszt

Podatek od marketów,
czyli nadal przegrywamy...

podatnika. Organizatorzy zapew-
niaj¹ atrakcje, zwiedza siê zabytki,
pije szampana, robi zakupy i tyle
wynika z takich kontaktów.

Piszê to po krótkim wypadzie
promem do Sztokholmu. Dwa dni
spêdzone w stolicy Szwecji przeko-
na³y mnie, ¿e naród szwedzki jest
bardzo samodzielny. To znaczy, ¿e
sam uk³ada sprawy w swoim pañ-
stwie, nie bacz¹c na ró¿ne trendy i
naciski europejskie. Szwecja nie
zmieni³a waluty, nie przyjê³a euro i
pozosta³a przy koronie, nale¿¹c jed-
noczeœnie do Unii Europejskiej. Jed-
nak tym, co zaskoczy³o mnie najbar-
dziej, by³ brak marketów, szyldów
obcych firm oraz takich towarów. To
co w Polsce sta³o siê w przeci¹gu 20
lat, czyli kolonizacja gospodarcza
kraju, tam nie zaistnia³o w ogóle.
Szwedzi nie dali sobie wydrzeæ w³a-
snego handlu i przemys³u. Ten ma³y,
niespe³na 10-milionowy naród, sam
wyprodukowa³ kilka œwiatowych
marek: Volvo, Ericsson, Husqvarna,
Scania, Electrolux, Ikea czy Nordea
Bank. My, prawie 40-milionowy na-
ród, nie mamy ¿adnej œwiatowej
marki. Czy to nie powinno nam daæ
do myœlenia?

W Sztokholmie, który objechali-
œmy, nie by³o œladu Lidlów, Biedro-
nek czy Netto. W Polsce nie mo¿na
przejœæ spokojnie, by nie natrafiæ na
szyld jakiegoœ operatora telefonii
komórkowej, jakiegoœ banku zagra-
nicznego (a jest ich ju¿ pe³no), ja-
kiejœ zagranicznej sieci obuwniczej
czy marketu. A w marketach ju¿ pra-
wie nie uœwiadczy siê polskich wy-
robów. Nie wiem, jak Szwedzi to zro-
bili, ale to œwiadczy o sile spo³ecznej
i m¹droœci polityków. Miêdzy inny-
mi dziêki temu (tak¿e dziêki systemo-

wi socjalnemu) maj¹ najni¿sze bez-
robocie na œwiecie, bo produkuj¹ we
w³asnych firmach i fabrykach oraz
jeden z najwy¿szych dochodów na
mieszkañca, bo s¹ w³aœcicielami zy-
sków, a nie tylko pracownikami na-
jemnymi w firmach zagranicznych,
które wyprowadzaj¹ zyski do in-
nych krajów, jak to dzieje siê u nas.

Warto by³oby, gdyby samorz¹-
dowcy nawi¹zuj¹c kontakty z gmi-
nami szwedzkimi, poduczyli siê od
nich patriotyzmu gospodarczego.
Zapytali – jak to siê robi.

Wiêc to mnie w Szwecji zasko-
czy³o, a raczej potwierdzi³o prawdê o
nas – jako europejskiej kolonii go-
spodarczej, z tubylcami, którym
wmówiono, ¿e otwieraj¹c siê na Za-
chód, z³apaliœmy pana Boga za nogi
i ¿e te markety – jak siê wyrazi³a pew-
na burmistrz – to takie nas cywilizo-
wanie. Wynik³o z tego, ¿e sami nic
nie potrafimy, wiêc nasze zak³ady
przejêli ci, co potrafi¹; banki, papier-
nie, cukrownie, przemys³ odzie¿o-
wy, przetwórczy, elektroniczny,
huty i stocznie, a nawet prasê. Mo¿e
w³aœnie szczególnie prasê, która
wbija nam do g³ów, ¿e tak powinno
byæ, ¿e powinniœmy byæ najemnika-
mi we w³asnym kraju. W³aœcicielami
maj¹ byæ inni. W Szwecji prasa jest
szwedzka, wiêc mo¿e dlatego ocalili
swoje zak³ady, co pozwoli³o im dys-
ponowaæ zyskami z nich. A jak siê
jest w³aœcicielem zysków, to decy-
duje siê samemu, na co je wydaæ, jak
zainwestowaæ.

Ktoœ powie, ¿e Szwecja to sys-
tem socjalny o najwy¿szych podat-
kach, a nie ka¿demu to siê podoba.
Ja tylko zwracam uwagê, ¿e oni
stworzyli go sami, bo uwa¿ali, ¿e taki
bêdzie dla nich dobry. St¹d powsta-

³a oryginalna szwedzka demokracja,
znacznie ró¿ni¹ca siê od niemieckiej
lub francuskiej. Ale, by j¹ tak¹
stworzyæ, trzeba byæ podmiotem
buduj¹cym, a nie przedmiotem do
zabudowy. Czy my chocia¿ odrobi-
nê czujemy, ¿e jesteœmy, jako naród,
podmiotem buduj¹cym w³asn¹ de-
mokracjê, w³asn¹ gospodarkê, w³a-
sny rynek?

Wracaj¹c do owych marketów,
do tego, ¿e ka¿dy w swoim miastecz-
ku uwa¿a, ¿e w³aœnie tu pad³ rekord
liczby marketów, to trzeba wyjœæ
poza op³otki i rozejrzeæ siê. Ju¿ w
prawie ka¿dym miasteczku powia-
towym jest ich po piêæ, szeœæ, a
nawet siedem. To zadziwiaj¹ce, jak
rodzimi handlowcy, radni i politycy
lokalni oddali walkowerem bój o
handel, o miejsca pracy i zyski.

Niedawno by³em na sesji w
Drawsku Pomorskim. Kilku, przy-
tomnych jeszcze, radnych, posta-
wi³o wniosek o podwy¿szenie staw-
ki podatku od nieruchomoœci dla
marketów (prawo na to pozwala).
Powyci¹gali istniej¹ce ju¿ uchwa³y
o takich podwy¿kach w innych mia-
stach (Bia³ogard, Elbl¹g, Kielce,
£ódŸ itd.), bo zbli¿a siê debata bu-
d¿etowa na przysz³y rok. Burmistrz,
z nut¹ sprzeciwu w g³osie, stwier-
dzi³, ¿e to by³by wzrost zaledwie o 5
tys. z³. „Jego” radni odrzucili ten
wniosek.

Na pocz¹tku sesji ktoœ wsta³ i
prosi³ o dofinansowanie klubu
sportowego. Radni mogliby opo-
datkowaæ markety i uzyskane 5 tys.
daæ na klub, dzieciakom na sport.
Teraz zapewne dadz¹ na klub z po-
datków miejscowych sklepikarzy.

Dawno nie spotka³em siê z
czymœ tak idiotycznym.
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Kazimierz Rynkiewicz
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3 paŸdziernika na œlubnym ko-
biercu stanêli starszy sekcyjny stra-
¿ak z PSP Gryfice S³awomir Ka³dus i
Katarzyna Robaszkiewicz. Pocz¹tek
drogi do z³otych godów mia³ miejsce
w koœciele pw. WNMP w Gryficach.
„Ave Maria” i „Dziêki o Panie” piêk-
nie zagra³a na skrzypcach Beata Fe-
ret, uczennica kl. V Szko³y Muzycz-
nej I stopnia, w klasie pani Moniki

To by³ œlub

Koœcieleckiej. Œlubu udzieli³ kape-
lan stra¿aków województwa za-
chodniopomorskiego starszy kapi-
tan ks. Ryszard Szczygie³.

Po œlubie m³oda para musia³a
przejœæ przez szpaler utworzony
przez druhów stra¿aków i przy
dŸwiêkach toporków. Ponoæ, to do-
bry znak na przysz³oœæ ka¿dej rodzi-
ny zak³adanej przez stra¿aka.              MJ

Przy Wysokiej Bramie, na rozwi-
dleniu ulic Niepodleg³oœci Wojska
Polskiego, stoj¹ 2 s³upy oœwietle-
niowe wyposa¿one w cztery lampy.
Ale œwiat³o daje tylko jedna z nich.
Wygl¹da na to, ¿e reszta to wy³¹cz-
nie atrapy oœwietleniowe. Za oœwie-

Wadliwe oœwietlenie
tlenie miasta p³aci gmina, kto odpo-
wiada za sprawne dzia³anie lamp –
nie wiadomo. Zwracamy jednak
uwagê na istniej¹ce niebezpieczeñ-
stwo dla wyje¿d¿aj¹cych z Gryfic, bo
odcinek drogi przy Wysokiej Bramie
tonie w ciemnoœciach.                MJ

Przybieraj¹ na sile protesty przeciwko lokalizacji elektrow-
ni wiatrowych, jakie maj¹ stan¹æ wokó³ kilku wsi oraz w pobli¿u
samych Gryfic. Protestuj¹cy twierdz¹, ¿e nie zostali poinfor-
mowani o planowanych w pobli¿u ich domów inwestycjach.
Dowiedzieli siê o nich zupe³nie przypadkowo i od tego czasu
podjêli inicjatywê zablokowania wskazywanej lokalizacji. Jed-
nak w³adze nie za bardzo chc¹ ich s³uchaæ. Na pismo z³o¿one
w biurze Rady Miejskiej, skierowane do przewodnicz¹cego
Stanis³awa B³ysza, nie otrzymali odpowiedzi. Z protestem
dotarli do naszej redakcji, z proœb¹, by informowaæ o tych
inwestycjach jak najszerzej mieszkañców, którzy nie zdaj¹ so-
bie sprawy, jaki „pasztet” szykuj¹ im w³adze. Sprawa wygl¹da
o tyle dziwnie, ¿e przez kilka miesiêcy, a nawet lat, nie odby³a
siê publicznie debata na temat postawienia w gminie farmy
elektrowni wiatrowych, które bêd¹ mia³y istotny wp³yw zarów-
no na œrodowisko przyrodnicze gminy, jak i na przysz³oœæ
urbanistyczn¹ tych terenów.

W poprzednim numerze jeden z naszych czytelników dok³ad-
nie opisa³ lokalizacjê planowanych wiatraków. W bie¿¹cym po-
kazuje b³êdy pope³nione w procedurach przygotowawczych
tej inwestycji. To œwietna analiza nie tylko proceduralna, ale
te¿ spo³eczna, pokazuj¹ca, jak w³adza traktuje swoich obywa-
teli.

Rozmawiaj¹cy z nami mieszkañcy mówili jasno – nie jesteœmy
przeciwko wiatrakom, ale przeciwko zbyt bliskiej ich lokalizacji w
stosunku do zabudowañ oraz dzia³ek budowlanych i rekreacyj-
nych. Ta inwestycja mo¿e zniszczyæ dorobek i plany wielu z nich.
Dzisiaj publikujemy treœæ listów protestacyjnych, jakie wystoso-
wali do burmistrza i przewodnicz¹cego Rady Miejskiej. W najbli¿-
szych wydaniach przedstawimy wiêcej szczegó³ów.

Zainteresowani t¹ spraw¹ mog¹ kontaktowaæ siê z pani¹
Marzen¹ Loduchowsk¹ lub Redakcj¹.                                        KAR

Chc¹ postawiæ wiatraki w pobli¿u domów

Protest rozszerza siê
Lubieszewo, 14.09.2009 r.
Urz¹d Miejski w Gryficach
Burmistrz Gminy Gryfice Pan Andrzej Szczygie³
Przewodnicz¹cy Rady Miejskiej w Gryficach Pan Stanis³aw B³ysz

Mieszkañcy oraz w³aœciciele nieruchomoœci i gruntów w obrêbie miejscowoœci
Lubieszewo sk³adaj¹ protest w zwi¹zku z planowan¹ lokalizacj¹ parku elektrowni wia-
trowych w obrêbie geodezyjnym Rotnowo i Stawno - na podstawie Uchwa³y XXVI/
330/2009 z dnia 31 marca 2009 r., dla której przedmiotem jest wyznaczenie terenów dla
lokalizacji parku elektrowni wiatrowych wraz z infrastruktur¹ techniczn¹ w obrêbie
geod. Rotnowo i Stawno oraz Obwieszczenia z dnia 22 maja 2009 r. zawiadamiaj¹cym
o przyst¹pieniu do sporz¹dzenia zmian studium uwarunkowañ i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego gminy Gryfice.

Protest nasz jest oparty na informacjach wynikaj¹cych z umów przedwstêpnych
zawartych pomiêdzy inwestorem a gospodarzami gruntów w obrêbie Lubieszewa,
Rotnowa, Stawna, z których wynika zbyt bliska lokalizacja -300-500 m od najbli¿szych
zabudowañ.

Nie jesteœmy przeciwnikami takiej inwestycji, ale nie wyra¿amy zgody na jej umiej-
scowienie w odleg³oœci nie mniejszej ni¿ 3 km od naszych zabudowañ. Kontrowersyj-
noœæ bliskiej lokalizacji pod wzglêdem szkodliwych oddzia³ywañ na zdrowie cz³owieka
(ha³as, infradŸwiêki, efekt migotania cienia) jest powszechnie znana na œwiecie. Ponad-
to, znacznie pogorszy siê nasza jakoœæ ¿ycia - ceny nieruchomoœci i gruntów ulegn¹
znacznej obni¿ce, a ich wzrost nie bêdzie mo¿liwy w ci¹gu kilkudziesiêciu lat, tereny
dotychczas atrakcyjne pod wzglêdem turystyki wiejskiej i przyrodniczej nie bêd¹ ju¿
podstaw¹ do zak³adania gospodarstw agroturystycznych oraz ekologicznych. Osta-
tecznie - bliska lokalizacja wiatraków nie pozwoli nam na dalszy rozwój gospodarstw
poprzez ich rozbudowê, pomimo faktu, ¿e wiêkszoœæ mieszkañców jest w³aœcicielami
gruntów rolno-budowlanych.

W za³¹czeniu lista mieszkañców i w³aœcicieli nieruchomoœci oraz gruntów sk³ada-
j¹cych protest oraz ich imienne oœwiadczenia.

36 imiennych podpisów
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Obowi¹zuj¹ca obecnie
ustawa o planowaniu i
z a g o s p o d a r o w a n i u

przestrzennym z dnia 27 marca 2003
roku wesz³a w ¿ycie dnia 11 lipca
2003 roku. Od wskazanego dnia ran-
ga projektu studium podniesiona
zosta³a do czynnoœci projektowania
zagospodarowania przestrzenne-
go, tak samo jak projekt samego pla-
nu zagospodarowania przestrzen-
nego. Oznacza to, ¿e z dniem 10 lipca
2003 roku odesz³o w przesz³oœæ stu-
dium tworzone “gabinetowo”, tzn.
bez udzia³u lokalnej spo³ecznoœci.
Od dnia 11 lipca 2003 roku ma byæ
ono tworzone wed³ug rygorystycz-
nej procedury, z udzia³em lokalnej
spo³ecznoœci, która w ten sposób
decyduje o sytuacji prawnej dzia³ek
w³aœcicieli. Zatem od dnia 11 lipca
2003 roku gminy musz¹ traktowaæ
studium bardziej odpowiedzialnie
ni¿ dotychczas.

Art. 11 ustawy z dnia 27 marca
2003 roku o planowaniu i zagospo-
darowaniu przestrzennym burmi-
strza czyni odpowiedzialnym za spo-
rz¹dzenie projektu studium. Na nim
te¿ ci¹¿y obowi¹zek og³oszenia w
prasie miejscowej oraz poprzez ob-
wieszczenie, a tak¿e w sposób zwy-
czajowo przyjêty w danej miejsco-
woœci o podjêciu przez radê gminy
(miejsk¹) uchwa³y o przyst¹pieniu
do sporz¹dzania studium, okreœlaj¹c
formê, miejsce i termin sk³adania
wniosków dotycz¹cych studium,
nie krótszy jednak ni¿ 21 dnia od dnia
og³oszenia. Na burmistrzu ci¹¿y te¿
obowi¹zek rozpatrzenia wniosków.

Uchwa³a Rady Miejskiej w Gryfi-
cach z dnia 31 marca 2009 roku, nr
XXVI/330/2009, tak pod wzglêdem
formalnym, jak i merytorycznym zo-
sta³a sformu³owana niechlujnie.
Niechlujstwo to wyra¿a siê w braku
mo¿liwoœci odczytania w tej uchwa-
le, jaki jest rzeczywisty obszar “pla-
nowanego” parku elektrowni wia-
trowych. W czêœci tekstowej bo-
wiem czytamy, i¿ parkiem tym maj¹
objête byæ obrêby geodezyjne:
Stawno i Rotnowo, natomiast z czê-
œci graficznej wynikaj¹ nastêpuj¹ce
obrêby: Gryfice, Stawno-Soko³ów,
Lubieszewo i Rotnowo. Poza ko-
mentarzem pozostaje fakt, i¿ w Gmi-
nie Gryfice nie istnieje obrêb o na-
zwie “Stawno”, ale wy³¹cznie:
“Stawno-Soko³ów”.

W  konsekwencji sporz¹dzenia
projektu studium i póŸniej jego
uchwalenia powstaje plan zagospo-
darowania przestrzennego, który
staje siê aktem prawa miejscowego.

A po nas choæby potop - park
elektrowni wiatrowych (ci¹g dalszy)

A stanowienie prawa, to nie ¿arty.
Ono wymaga rozwagi i starannoœci.

Brak spójnoœci miêdzy treœci¹
tekstow¹ uchwa³y, a jej czêœci¹ gra-
ficzn¹ prze³o¿y³ siê w prostej konse-
kwencji na uchybienie Burmistrza
Gryfic w og³oszeniu lokalnej spo-
³ecznoœci o przyst¹pieniu do sporz¹-
dzania studium. W gruncie rzeczy
nie zosta³ wiêc wykonany przez Bur-
mistrza Gryfic obowi¹zek wynikaj¹-
cy z art. 11 ustawy z dnia 27 marca
2003 roku o planowaniu i zagospo-
darowaniu przestrzennym, a to
oznacza, ¿e dokonane przez Burmi-
strza Gryfic og³oszenie jest w œwie-
tle prawa nieskuteczne. Zatem
przedwczesne jest opracowywanie
studium. Zawarte w gazecie “Try-
bun Ludu” z dnia 22 maja 2009 roku
obwieszczenie to potwierdza. Gdy-
by w og³oszeniu wskazane zosta³y
wszystkie obrêby geodezyjne, co
do których ma byæ sporz¹dzane
nowe studium, kr¹g osób zaintere-
sowanych sk³adaniem wniosków
móg³by byæ szerszy. Taki przecie¿
jest sens og³aszania.

Okreœlone w powo³anym art. 11
czynnoœci, których dokonaæ musi
burmistrz ustalone zosta³y wed³ug
œcis³ej kolejnoœci. To z przepisów
wynika jednoznacznie. Z faktu, i¿
spo³ecznoœæ gryficka nie zosta³a po-
informowana o rzeczywistym obsza-
rze „planowanego” parku elektrow-
ni wiatrowych wynika prosty wnio-
sek, i¿ spo³ecznoœæ ta zosta³a wpro-
wadzona w b³¹d, a co za tym idzie po-
zbawiona zosta³a mo¿liwoœci sk³a-
dania wniosków dotycz¹cych stu-
dium! Dalej. Projekt studium bur-
mistrz sporz¹dziæ mo¿e dopiero po
rozpatrzeniu wniosków. Je¿eli wiêc
projekt studium jest
ju¿ w trakcie sporz¹-
dzania, oznacza to, ¿e
zosta³a naruszona œci-
œle okreœlona przez
przepisy wymienione-
go wy¿ej art. 11 kolej-
noœæ czynnoœci; za-
tem naruszona zosta³a
rygorystyczna proce-
dura narzucona Bur-
mistrzowi Gryfic prze-
pisami ustawy z dnia
27 marca 2003 roku o
planowaniu i zago-
spodarowaniu prze-
strzennym. Ograni-
czony zosta³ bowiem w
sposób przez prawo
n i e d o p u s z c z a l n y
udzia³ spo³ecznoœci lo-
kalnej w czynnoœciach

kszta³towania ³adu przestrzennego.
Inne bowiem mog³oby byæ zaintere-
sowanie spo³ecznoœci, gdyby bur-
mistrz og³osi³, ¿e studium obejmuje
obrêby geodezyjne: Gryfice, Staw-
no-Soko³ów, Lubieszewo i Rotno-
wo. Wszak ka¿dy g³os w dyskusji siê
liczy. I nic o nas bez nas!

Na tym nie koniec. Okazuje siê
bowiem, ¿e Burmistrz Gryfic nie do-
pe³ni³ obowi¹zku og³oszenia we
wszystkich miejscowoœciach o fak-
cie podjêcia przez Radê Miejsk¹ w/w
uchwa³y z dnia 31 marca 2009 roku.
Za³¹czona do niniejszego artyku³u
kserokopia pisma Zastêpcy Burmi-
strza Tomasza Malczewskiego z dnia
22 maja 2009 roku to potwierdza. W
rozdzielniku nie wymieniono so³ty-
sa wsi Lubieszewo! Poza wszelkim
komentarzem pozostaje to, i¿ Burmi-
strzowi Gryfic nie przeszkadza³ fakt,
¿e listonosz pochodz¹c¹ od niego
(Burmistrza) przesy³kê, a adreso-
wan¹ do so³tysa Stawna wrêczy³
s¹siadce (kserokopia potwierdzenia
odbioru w za³¹czeniu niniejszego
artyku³u).

Co wiêcej. Skoro z art. 11 ustawy
o planowaniu przestrzennym wyni-
ka, ¿e burmistrz najpierw musi og³o-
siæ o podjêciu uchwa³y o przyst¹pie-
niu do sporz¹dzania zmiany studium
wyznaczaj¹c jednoczeœnie nie krót-
szy ni¿ 21 dniowy termin na sk³ada-
nie wniosków, nastêpnie te wnioski
rozpatrzeæ, a dopiero potem sporz¹-
dziæ studium, to mo¿na mieæ powa¿-
ne w¹tpliwoœci, czy w ogóle dopusz-
czalne jest, by Rada Miejska w okre-
œlonej tu uchwale zakreœla³a tema-
tyczne granice studium. Wydaje siê
byæ s³usznym rozumowanie, i¿ zada-
niem Rady Miejskiej jest jedynie

otworzyæ procedurê zwi¹zan¹ ze
zmian¹ studium, a nie próbowaæ
narzuciæ spo³ecznoœci lokalnej swój
punkt wiedzenia na temat tego, co w
studium ma siê znaleŸæ, gdy¿ to do-
piero wnioski (inaczej propozycje!)
tej spo³ecznoœci maj¹ decydowaæ o
ostatecznym kszta³cie studium.

Zawarte w obwieszczeniu Burmi-
strza Gryfic z dnia 22 maja bie¿¹cego
roku stwierdzenie, i¿ ju¿ na tym eta-
pie dzia³añ planistycznych prowa-
dzona jest strategiczna ocena od-
dzia³ywania na œrodowisko i ¿e Bur-
mistrz dysponuje ju¿ niezbêdn¹ w tej
mierze dokumentacj¹ prowokuje do
pytania na czyje zlecenie powsta³a
ta dokumentacja i jaki jest jej przed-
miot. Wszak art. 46 ni¿ej powo³anej
ustawy z dnia 03 paŸdziernika 2008
roku stwierdza jednoznacznie, i¿
przeprowadzenia strategicznej oce-
ny oddzia³ywania na œrodowisko
wymaga dopiero projekt studium.
Kolejny nasuwaj¹cy siê wniosek, to
pytanie o to, jak mo¿na sk³adaæ uwa-
gi i wnioski do czegoœ, co w œwietle
prawa jeszcze nie mog³o zaistnieæ?

Treœæ uchwa³y Rady Miejskiej w
Gryficach z dnia 31 marca 2009 roku
oraz treœæ wy¿ej powo³anego ob-
wieszczenia sugeruj¹ jakoby okre-
œlony w nich przedmiot studium, tj.
park elektrowni wiatrowych by³
niewzruszalny. Dotychczasowy prze-
bieg czynnoœci planistycznych Gmi-
ny Gryfice potwierdza, ¿e ich wy³¹cz-
nym celem jest realizacja „wniosku”
ni¿ej okreœlonej spó³ki i nic wiêcej.

Osobom protestuj¹cym przeciw-
ko parkowi elektrowni wiatrowych z
obszaru wsi Lubieszewo proponuje
siê spotkanie z przedstawicielami
INWESTORA! Tylko patrzeæ, jak
przyjedzie do nas kilku przystojnych
panów, w garniturach i pod krawata-
mi, by nam wyt³umaczyæ, ¿eœmy
ignoranci!?

Œledz¹c dotychczasowy prze-
bieg czynnoœci zwi¹zanych ze
zmian¹ studium „Stawno-Rotnowo”
nie sposób oprzeæ siê twierdzeniu, i¿
organy Gminy Gryfice dzia³aj¹ po-
œpiesznie, a przez to i na skróty.
S³usznoœæ tego twierdzenia po-
œwiadcza chocia¿by wskazane ob-
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wieszczenie, które w swej istocie jest
bardzo zagmatwane. To obwieszcze-
nie to istna proceduralna kwadratu-
ra ko³a. W sposób przez prawo nie-
dopuszczalny zosta³y w omawia-
nym obwieszczeniu zmiksowane
procedury postêpowania z dwóch
ró¿nych ustaw, tj. z ustawy z dnia 27
marca 2003 roku o planowaniu i za-
gospodarowaniu przestrzennym
oraz z ustawy z dnia 03 paŸdziernika
2008 roku o udostêpnianiu informa-
cji o œrodowisku i jego ochronie,
udziale spo³eczeñstwa w ochronie
œrodowiska oraz o ocenach oddzia-
³ywania na œrodowisko. Procedura z
tej ostatniej ustawy nie mo¿e byæ
uruchomiona wczeœniej, ani¿eli zo-
stanie opracowany projekt studium.

Dziœ ju¿ jest wiadomo, ¿e to nie
tylko wsie: Stawno, Soko³ów, Lubie-
szewo, Rotnowo i Skowrony maj¹
byæ - wed³ug zamierzenia Rady Miej-
skiej w Gryficach - osaczone przez
elektrownie wiatrowe. Pojawi³y siê
bowiem uchwa³y na temat elektrow-
ni wiatrowych w obrêbie geodezyj-
nym Baszewice, Lubin, Oœciêcin,
Waniorowo, £opianów i Smolêcin.
Ciekawe, co organy naszej Gminy
maj¹ jeszcze w zanadrzu?

Uchwa³a Rady Miejskiej w Gryfi-
cach nr XXVI/330/2009 z dnia 31
marca 2009 roku zosta³a sformu³o-
wana w tak niefortunny sposób, ¿e
uchwalone w oparciu o ni¹ studium
bêdzie nielegalne z mocy samego
prawa i w ogóle ca³a wdra¿ana przez
organy Gminy Gryfice procedura
planistyczna w sprawie parku elek-
trowni wiatrowych jest tak dalece
kulej¹ca, ¿e nie mo¿na stwierdziæ,
i¿by dzia³alnoœæ tych organów w
tym zakresie by³a przejrzysta.

Treœæ w/w uchwa³y Rady Miej-
skiej w Gryficach oraz treœæ innych
uchwa³ tej Rady wskazuj¹cych jako
temat przysz³ego studium park elek-
trowni wiatrowych sugeruje, i¿ zna-
ny jest ju¿ organom naszej gminy po-
tencjalny inwestor, który tereny na-
szej gminy traktuje jako ³atwy ³up do
zdobycia, a te w kwestii zagospoda-
rowania znacznych obszarów Gminy
Gryfice wydaj¹ siê byæ monotema-
tyczne, a wobec inwestora spolegli-
we. Propozycje, jakie Rada Miejska
w Gryficach swoimi uchwa³ami kie-
ruje do lokalnej spo³ecznoœci w
sprawie elektrowni wiatrowych, s¹
zatrwa¿aj¹co jednostronne oraz za-
trwa¿aj¹co krótkowzroczne. Jako
karygodne traktowaæ nale¿y to, ¿e
organy Gminy Gryfice wszczê³y pro-
cedurê planistyczn¹ na wniosek
podmiotu, niemaj¹cego nic wspól-
nego z nasz¹ Gmin¹. Podmiotem tym
jest pewna spó³ka z ograniczon¹ od-
powiedzialnoœci¹ ze Szczecina, któ-
ra w dniu 11 czerwca 2008 roku z³o-
¿y³a u Burmistrza Gryfic „wniosek” o
podjêcie przez Radê Miejsk¹ w Gry-
ficach uchwa³y w sprawie przyst¹-
pienia do sporz¹dzania studium
uwarunkowañ i kierunków zagospo-

darowania Gminy Gryfice w kierun-
ku parku elektrowni wiatrowych,
przez co spó³ka ta zauzurpowa³a so-
bie przys³uguj¹ce wy³¹cznie spo-
³ecznoœci gryfickiej prawo do udzia-
³u w czynnoœciach planistycznych.
Co wiêcej, organy Gminy Gryfice - w
swojej ³askawoœci - wskazanym
przywilejem wymienion¹ spó³kê ob-
darzy³y. Zawarte we „wniosku” wy-
¿ej wymienionej spó³ki stwierdzenie
o treœci: „Jednoczeœnie informuje-
my, i¿ jesteœmy sk³onni ponieœæ
wszelkie koszty zwi¹zane z wykona-
niem przedmiotowej procedury”
prowokuje do pytania, kto rzeczywi-
œcie finansuje prowadzenie proce-
dury planistycznej? Jako cz³onek
spo³ecznoœci gryfickiej chcê poznaæ
odpowiedŸ na to pytanie.

Studium uwarunkowañ i kierun-
ków zagospodarowania co do zasa-
dy jest filozofi¹ rozwoju przestrzen-
no-gospodarczego na przysz³oœæ.
Filozofii takiej nie zawiera w sobie
„owiatrakowanie” Gryfic i innych
miejscowoœci naszej Gminy. Osacze-
nie Gryfic oraz innych miejscowoœci
naszej Gminy parkami elektrowni wia-
trowych z pewnoœci¹ nie bêdzie pro-
mowa³o nas na zewn¹trz, bo tylko
wszechstronny i nacechowany lo-
kalnymi ambicjami program rozwoju
stanowiæ mo¿e atrakcyjn¹ ofertê.

Osobiœcie odbieram jako budz¹-
ce niesmak takie dzia³ania organów
Gminy Gryfice, którymi stwarza siê
tylko pozory anga¿owania spo³ecz-
noœci lokalnej do czynnoœci plani-
stycznych.

Wykazane w tym artykule dzia³a-
nia, jakie maj¹ miejsce w Urzêdzie
Miejskim w Gryficach w sprawie par-
ku elektrowni wiatrowych „Stawno-
Rotnowo” wykazuj¹, i¿ istniej¹cy tam
poziom kultury administracyjnej po-
zostawia wiele do ¿yczenia.

Idea samorz¹dnoœci terytorial-
nej wyra¿a siê tak¿e w prawie lokal-
nej spo³ecznoœci do uczestniczenia
w czynnoœciach planistycznych,
jednak¿e idea ta w wykazanym wy¿ej
dzia³aniu organów Gminy Gryfice
wystawiona zosta³a na szwank.

Dziwna to Gmina, która chce do-
puœciæ do pl¹drowania przez podmiot
zewnêtrzny w³asnych obszarów i
przestrzeni, zamiast dzia³aniami plani-
stycznymi propagowaæ rozwój cho-
cia¿by tak popularnego budownictwa
wiejskiego, tak¿e o coraz bardziej wziê-
tej funkcji agroturystycznej.

Rolnikom, którzy dotychczas nie
zawarli, a zamierzaj¹ zawrzeæ umowy
dzier¿awy z firmami od elektrowni
wiatrowych wypada radziæ, by wcze-
œniej udali siê do prawnika, przy
czym - co najwa¿niejsze - do dobre-
go prawnika!

Spo³ecznoœæ Gminy Gryfice za-
chêcam do debaty nad  publiczn¹
ocen¹ wy¿ej opisanych dzia³añ or-
ganów naszej Gminy.

Czytelnik
(dane do wiadomoœci Redakcji)

Jako, ¿e burmistrz Andrzej Szczygie³ nie raczy informowaæ czytelników
Gazety Gryfickiej o wa¿nych dla nich sprawach, „olewaj¹c” mieszkañców
czytaj¹cych nasz¹ gazetê, a tak¹ wa¿n¹ spraw¹ jest budowa elektrowni
wiatrowych na ró¿nych obszarach gminy Gryfice, z obowi¹zku dziennikar-
skiego i powinnoœci obywatelskiej informujemy mieszkañców o poni¿szym
og³oszeniu burmistrza, które zosta³o opublikowane w Biuletynie Informacji
Publicznej Gminy Gryfice w dniu 5 paŸdziernika. Niestety, burmistrz nie
podaje na tak istotnych dokumentach dat ich og³aszania, które nie zawsze
pokrywaj¹ siê z dat¹ umieszczenia w BIP. Nie wiem, czy je¿eli po tylu latach
sprawowania urzêdu nie nauczy³ siê tej prostej rzeczy, to czy mieszkañcy
powinni mu daæ kolejn¹ szansê na naukê. Og³oszenie publikujemy w orygi-
nale.                                                                                              Kazimierz Rynkiewicz

OG£OSZENIE
Na podstawie art. 39 ust.1 pkt 1 w zwi¹zku z art. 46 pkt 1 ustawy z dnia

3 paŸdziernika 2008 r. o udostêpnianiu informacji o œrodowisku i jego ochro-
nie, udziale spo³eczeñstwa w ochronie œrodowiska oraz o ocenach oddzia-
³ywania na œrodowisko (Dz. U. Nr 199 poz. 1227)

podajê do publicznej wiadomoœci informacjê o przyst¹pieniu

do opracowywania projektu zmiany studium uwarunkowañ i kierunków
zagospodarowania przestrzennego gminy Gryfice dla czêœci terenu po³o-
¿onego w obrêbie geodezyjnym Smolêcin i £opianów, wymagaj¹cego prze-
prowadzenia strategicznej oceny oddzia³ywania na œrodowisko.

Rada Miejska w Gryficach podjê³a dnia 27 listopada 2007 roku uchwa³ê
Nr XII/142/2007 o przyst¹pieniu do sporz¹dzenia zmian w studium uwarun-
kowañ i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Gryfice dla
czêœci terenu po³o¿onego w obrêbie geodezyjnym Smolêcin i £opianów,
którego granice okreœlono na za³¹cznikach graficznych do uchwa³y w spra-
wie przyst¹pienia do sporz¹dzenia zmiany studium.

Przedmiotem planu jest przeznaczenie w/w terenów dla lokalizacji
elektrowni wiatrowych.

Przeprowadzenie strategicznej oceny oddzia³ywania na œrodowisko,
obejmie w szczególnoœci zapewnienie mo¿liwoœci udzia³u spo³eczeñstwa w
postêpowaniu.

Uwagi i wnioski w postêpowaniu w sprawie oceny oddzia³ywania na
œrodowisko skutków realizacji w/w zmiany studium uwarunkowañ i kierun-
ków zagospodarowania przestrzennego bêd¹ mog³y byæ sk³adane po poda-
niu do publicznej wiadomoœci informacji o:

1) mo¿liwoœciach zapoznania siê z projektem zmiany studium wraz z pro-
gnoz¹ oddzia³ywania na œrodowisko, wymaganymi przez przepisy za³¹czni-
kami i stanowiskami innych organów, je¿eli stanowiska te bêd¹ dostêpne w
terminie sk³adania uwag i wniosków, oraz o miejscu, w którym bêdzie on
wy³o¿ony do publicznego wgl¹du,

2) mo¿liwoœci sk³adania uwag i wniosków;
3) sposobie i miejscu sk³adania uwag i wniosków, ze wskazanym jedno-

czeœnie co najmniej 21-dniowym terminem ich sk³adania;
4) organie w³aœciwym do rozpatrzenia uwag i wniosków.

Ka¿dy ma prawo sk³adania uwag i wniosków w postêpowaniu wymaga-
j¹cym udzia³u spo³eczeñstwa.

Uwagi i wnioski mog¹ byæ wnoszone:
1) w formie pisemnej;
2) ustnie do protoko³u;
3) za pomoc¹ œrodków komunikacji elektronicznej bez koniecznoœci

opatrywania ich bezpiecznym podpisem elektronicznym, o którym mowa w
ustawie z dnia 18 wrzeœnia 2001 r. o podpisie elektronicznym.

Burmistrz Gryfic Andrzej Szczygie³

Wiatraki w Smolêcinie
i £opianowie
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Og³oszenie mo¿na nadaæ emailem: wppp1@wp.pl
(wp³ata na konto)

PKO BP Oddzia³ 1 w £obzie
72 1020 2847 0000 1502 0067 0927

MIESZKANIA

INNENIERUCHOMOŒCI
Powiat ³obeski

Powiat ³obeski
Sprzedam mieszkanie w³asno-
œciowe w Resku, osiedle Wichro-
we Wzgórze. Parter, 69,6 mkw.,3-
pokojowe, gaz, niski czynsz 53 z³/
mc. Tel. 502 079 240.

Sprzedam mieszkanie w £obzie
przy Pl. 3-go Marca, 49 mkw, eta¿o-
we ogrzewanie. Kontakt joannate-
lesz@msn.com

Sprzedam mieszkanie w Œwiêto-
borcu, 3 pokoje, kuchnia, strych,
piwnica, bezczynszowe, 67
mkw. Tel. 607 715 411 – w we-
kend.

Sprzedam lub zamieniê miesz-
kanie ul. H. Sawickiej, 80 mkw.,
parter. Tel. 886 631 138.

Sprzedam mieszkanie o pow.
44,5 mkw., 2 pokoje + kuchnia +
£azienka + WC, parter, balkon +
piwnica. £adna lokalizacja, zie-
leñ, widok na rzekê. Tel. 607 340
986.

Powiat ³obeski

MOTORYZACJA

Region

Sprzedam w Wêgorzynie dwie
dzia³ki budowlane  po 916 mkw.
Razem lub osobno przy ul. Koper-
nika. Media przy dzia³kach. Tel. 502
079 240.

Wynajmê lub sprzedam dom,
£obez ul. Przechodnia 5. Tel. 792
140 557

Lokal u¿ytkowy o pow. 30 mkw w
œcis³ym centrum £obza, na parte-
rze, wynajmê razem z meblami (
najlepiej na dzia³alnoœæ biurow¹
lub us³ugow¹)  lub przyjmê propo-
zycjê wspó³pracy. Wszystkie media
+ klimatyzacja + monitoring. Du¿e
szklane witryny. Tel. 501 894 828

Sprzedam dzia³kê budowlan¹ z
warunkami zabudowy o pow. 0,47
ha w Boninie gm. £obez. Tel. 600
931 887.

Sprzedam biurko o wym. 100 cm x
50 cm ( cena 120 z³), 2 ³awy ( 140 z³/
szt.), szafkê na buty ( cena 80 z³).
Tel. 508 591 529

Tanio sprzedam ciuszki dzieciêce
0-17 mcy. Do obejrzenia w Rado-
wie Ma³ym. Tel. 508 591 529.

Sprzedam drewno opa³owe, su-
che, sosnowe, odpad poproduk-
cyjny w postaci klepek d³ugoœci 20-
40 cm. Tel. 727-666-385.

Zespó³ muzyczny na wesela. Tel.
604221339.

Region
Wystrój sal weselnych balonami i
nie tylko. Tel.503 045 960.

US£UGI

Powiat ³obeski

Region

Dywanopranie, sprz¹tanie biur i
mieszkañ, pranie tapicerki samo-
chodowej ( osobowe, busy, ciê¿a-
rówki, tiry). Tel. 604 373 143.

Czyszczenie poœcieli we³nianej la-
nolin¹. Tel. 0 604 373 143.

Powiat gryficki
ROLNICTWO

T³umacz przysiêg³y jêzyka nie-
mieckiego; £obez, ul. Warcis³a-
wa 2 (os. Ks. Pomorskich). Tel.
091 397 5924, 505-972-167.

Wypo¿yczalnia przyczepek.
£obez. Tel. 503 560 756.

Gara¿e blaszane, bramy uchylne
– najtaniej. Monta¿ i dowóz gratis.
Tel. 0 59 833 4536, 605 286 058,
660 385 917.

Powiat gryficki

Sprzedam tanio ³adne pianino.
Tel. 601 587 438.

Podgrzewacze wody (junkersy) wi-
sz¹ce, stoj¹ce. Tel. 0691 686 772.

Piece gazowe dwufunkcyjne 1.200
– gwarancja. Tel. 0691 686 772.

Rzuæ palenie – wystarczy 1 zabieg;
nerwice, depresje, alergie, nadwa-
ga. Gabinet Œwidwin. Tel. 880 400
739.

NAUKA

Powiat œwidwiñski

Uwaga
reklamodawcy

Od pocz¹tku wakacji oferujemy
now¹ formê reklamy w internecie. Na
stronie internetowej Tygodnika
£obeskiego, Gazety Gryfickiej, Ty-
godnika Pojezierza Drawskiego i
Wieœci Œwidwiñskich mo¿na wyku-
piæ banerek reklamowy i umieœciæ na
nim swoj¹ reklamê.

Adresy stron:
www.tygodniklobeski.go.pl
www.tpd.go.pl
www.wiesciswidwinskie.go.pl
www.gazetagryficka.go.pl

Informacje:
 tel. 091 39 73 730.

Sprzedam 4 hektary ³¹k w Redle.
Tel. 094 36 454 47.

Sprzedam, dzia³kê budowlan¹ po-
³o¿on¹ w Trzebiatowie , pow. 870
mkw. pod zabudowê jednoro-
dzinn¹. Cena 65000 z³. Dzia³ka
po³o¿ona przy ul. Osiedlowej . Bez
poœredników . Tel. 509 431 512.

Powiat gryficki

Matematyka – korepetycje 15 z³/
godz. Tel. 694 427 990.

Powiat œwidwiñski

Sprzedam Citroena Berlingo 1,9 D,
rok. prod. 2000 lub zmieniê na
busa, tel. 503 - 045 - 960

Sprzedam skuter SIMSON RENO
CLIO HANGLONG nowy, tel. 091
3952312 w godz. 17-ta  -  20-t¹.

Powiat ³obeski

Zaopiekujê siê starsz¹ samotn¹
osob¹ w zamian za mieszkanie z
rozliczeniem, tel. 606267976

Powiat gryficki
PRACA

Korepetycje z j. polskiego, tel. 607
346 021 ( Gryfice ).

Powiat gryficki

Daj¹c og³oszenie drobne do Daj¹c og³oszenie drobne do Daj¹c og³oszenie drobne do Daj¹c og³oszenie drobne do Daj¹c og³oszenie drobne do Gazety GrGazety GrGazety GrGazety GrGazety Gryfickiejyfickiejyfickiejyfickiejyfickiej
uka¿e siê ono w tej samej cenie tak¿e

w trzech innych gazetach:
Tygodniku Pojezierza Drawskiego

TTTTTygodniku £obeskimygodniku £obeskimygodniku £obeskimygodniku £obeskimygodniku £obeskim
i i i i i Wieœciach ŒwidwiñskichWieœciach ŒwidwiñskichWieœciach ŒwidwiñskichWieœciach ŒwidwiñskichWieœciach Œwidwiñskich

To niedrogo - policz sam, cennik na kuponie.
Tel. 694-089-733 ; e-mail: wppp1@wp.pl
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Zwyciêstwem
gryficzanina -
Krzysztofa Jêdruszka
(UKS „SZACH”
Gryfice)
- zakoñczy³y siê,
rozgrywane po raz
siódmy, otwarte
mistrzostwa
powiatu w szachach
klasycznych. Ale nie
by³o ³atwo.

Po dwóch pora¿kach Kamila
Puszkarka (z Krzysztofem Jêdrusz-
kiem i Arkadiuszem Korbalem) i po
przegraniu partii przez Krystiana
Sachrynia z tymi samymi szachista-
mi, by³o wiadomo, ¿e „Wielka Trój-
ka”, Krystian Jacek („Gryf” Szcze-
cin), Krzysztof Jêdruszek (UKS
„SZACH” Gryfice) i Arkadiusz Kor-
bal („Gryf” Szczecin), zawodnicy,
których ranking przewy¿sza³ konku-
rentów o ponad 100 punktów, miê-
dzy siebie podziel¹ miejsca na po-
dium.

Po dwóch, trochê nieszczêœli-
wych (podstawienie hetmana) po-
ra¿kach z konkurentami, z rywalizacji
o pierwsze miejsce odpad³ Krystian
Jacek. Po pora¿ce Krzysztofa Jê-
druszka z Arkadiuszem Korbalem,
wszystko wydawa³o siê ju¿ rozstrzy-
gniête. Tymczasem, w przedostat-
niej rundzie, niespodziankê sprawi³
Jan Tymrakiewicz. Zawodnik ze Œwi-
noujœcia, który w poprzedniej partii,
szczêœliwie wygra³ z B³a¿ejem

VII Otwarte Mistrzostwa Powiatu Gryfickiego w Szachach

Niezawodny Krzysztof Jêdruszek
£aszewskim, pokona³ lidera! Teraz
dwaj zawodnicy - Jêdruszek i Korbal
- mieli po 7 punktów i o kolejnoœci
decydowa³a punktacja dodatkowa,
korzystniejsza dla szczecinianina. O
wszystkim zdecydowa³a ostatnia
runda. Krzysztof szybko wygra³ z
Janem Tymrakiewiczem, a Arkadiusz
Korbal, niespodziewanie, mêczy³ siê
z Cezarym Walukiewiczem („Mecha-
nik” Stargard Szcz.). Szczeciñski sza-
chista mia³ gorsz¹ pozycjê i piona
mniej, ale wiêcej czasu do namys³u.
Gdy na zegarze Cezarego Walukie-
wicza zosta³o ju¿ tylko kilkadziesi¹t
sekund, uda³o mu siê uproœciæ pozy-
cjê i remis. Ten wynik da³ zwyciê-
stwo Krzysztofowi Jêdruszkowi.

Turniej by³ bardzo wyrównany.
Oko³o 20. szachistów reprezentowa-
³o zbli¿ony poziom gry i  wszystko
by³o mo¿liwe. Trochê zawiedli gry-
ficcy juniorzy. Kamil Puszkarek,
Kacper Karwowski, Tobiasz Smal,
Mi³osz Smal na pewno nie s¹ zado-
woleni z wyniku. Jedynie Agata
Przybylska zagra³a na swoim pozio-
mie, ale i ona ma co analizowaæ.

Za dwa tygodnie zaczynaj¹ siê
pó³fina³y mistrzostw Polski junio-
rów. Powiat gryficki bêdzie reprezen-
towaæ trójka szachistów UKS
SZACH Gryfice: Agata Przybylska,
Kamil Puszkarek i Tobiasz Smal. Po-
jedzie równie¿, dziêki pomocy wójta
gminy Karnice, Wiktor KuŸmiñski z
Dre¿ewa. Bêdziemy trzymaæ kciuki za
naszych reprezentantów. Liczymy,
¿e któryœ wywalczy miejsce w finale.

Organizatorzy turnieju dziêkuj¹
dyrektorowi i pracownikom LO im.
Boles³awa Chrobrego za udostêp-

nienie pomieszczeñ i pomoc przy
przygotowaniu sali gry.

Wyniki:
open: 1. Jêdruszek, Krzysztof

(UKS Szach Gryfice) 2. Korbal, Arka-
diusz (KSz Gryf Szczecin) 3. Jacek,
Krystian (KSz Gryf Szczecin) 4. Tym-
rakiewicz Jan (Magok Œwinoujœcie)
5. Sachryñ, Krystian (Magok Œwino-
ujœcie) 6. Walukiewicz, Cezary (LKS
Mechanik Stargard) 7. Mironowicz,
Karol (LKS Mechanik Stargard) 8.
Œmieszek, Wojciech (KSz Gryf
Szczecin) 9. Musio³, Micha³ (AZS
UAM Poznañ) 10. Kowalski, Henryk
(Resko) 11. Mrozewicz, Ryszard
(Magok Œwinoujœcie) 12. Lanica,
£ukasz (KSz Gryf Szczecin) 13. Kre-
ja, Krzysztof (Goœcino) 14. Przybyl-
ska, Agata (UKS Szach Gryfice) 15.
Kowalski, Maciej (GKSz Solny Grzy-
bowo) 16. Karwowski, Kacper (UKS
Szach Gryfice) 17. Turczyñski, Ma-
rian (P³oty) 18. Szalewicz, Adam
(LKS Mechanik Stargard) 19. Smal,
Tobiasz (UKS Szach Gryfice) 20.
Trzeciakiewicz, Micha³ (KSz Gryf
Szczecin) 21. Puszkarek, Kamil (UKS
Szach Gryfice) 22. Promiñski, Piotr
(UKS Bia³y Pion Gryfino) 23. Anto-
lak, Julia (GKSz Solny Grzybowo) 24.
£aszewski, B³a¿ej (UKS Szach Gryfi-
ce) 25. Bylica, Rados³aw (AKSz Het-
man-Politechnika Koszaliñska) 26.
Kupryk, Zbigniew (Gryfice) 27. KuŸ-
miñski, Wiktor (Dre¿ewo) 28 Strêk,
Jaros³aw (Dre¿ewo) 30. Pinkas, Szy-
mon (UKS Szach Gryfice) 33. Zduñ-
czyk, Adam (Biblioteka Gryfice) 34.
Jaskulski, Przemys³aw (Biblioteka
Gryfice) 37. Koz³owski, Mateusz (Bi-
blioteka Gryfice) 40. Smal, Mi³osz
(UKS Szach Gryfice) 42. Makare-

wicz, Zdzis³aw (UKS Szach Gryfice)
43. Janowski, Arkadiusz (Biblioteka
Gryfice). Gra³o 49. szachistów.

junior do lat 16.: 1. Jacek, Kry-
stian (KSz Gryf Szczecin) 2. Mirono-
wicz, Karol (LKS Mechanik Star-
gard) 3. Przybylska, Agata (UKS
Szach Gryfice) 4. Puszkarek, Kamil
(UKS Szach Gryfice) 5. Promiñski,
Piotr (UKS Bia³y Pion Gryfino) 6.
Pinkas, Szymon (UKS Szach Gryfi-
ce) 7. Zduñczyk, Adam (Biblioteka
Gryfice) 8. Jaskulski, Przemys³aw
(Biblioteka Gryfice) 9. Wieczorkie-
wicz, Jacek (Resko). Sklasyfikowa-
no 11. szachistów

junior do lat 12.: 1. Œmieszek,
Wojciech (KSz Gryf Szczecin) 2. La-
nica, £ukasz (KSz Gryf Szczecin) 3.
Kowalski, Maciej (GKSz Solny Grzy-
bowo) 4. Karwowski, Kacper (UKS
Szach Gryfice) 5. Smal, Tobiasz (UKS
Szach Gryfice) 6. Trzeciakiewicz,
Micha³ (KSz Gryf Szczecin) 9. KuŸ-
miñski, Wiktor (Dre¿ewo) 15. Ko-
z³owski, Mateusz (Biblioteka Gryfi-
ce) 16. Smal, Mi³osz (UKS Szach
Gryfice) 18. Janowski, Arkadiusz
(Biblioteka Gryfice). Sklasyfikowa-
no 22. szachistów

szachistka: 1. Przybylska, Agata
(UKS Szach Gryfice) 2. Antolak, Julia
(GKSz Solny Grzybowo) 3. Bylica,
Katarzyna (AKSz Hetman-Politech-
nika Koszaliñska). Gra³o 5. szachistek

senior powy¿ej 60. lat: 1. Ryszard
Mrozewicz (Magok Œwinoujœcie) 2.
Marian Turczyñski (P³oty).

Kazimierz £aszewski
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Gra³a liga
Wyniki i tabele

IV liga
Sarmata Dobra - Sokó³ Pyrzyce

3:1; Drawa Drawsko Pomorskie -
S³awa S³awno 0:0; Gryf Kamieñ Po-
morski - Wybrze¿e Rewalskie Re-
wal 0:1; Victoria Przec³aw - Stal
Szczecin 2:1; Piast Chociwel -
Gwardia Koszalin 0:1; Ina Gole-
niów - Pogoñ Barlinek 3:3; Vineta
Wolin - Hutnik Szczecin 0:3; Le-
œnik/Rossa Manowo - Piast Drzo-
nowo 1:1.

1. Gwardia Koszalin 20 15:7
2. Hutnik Szczecin 20 23:7
3. Wybrze¿e Rewalskie 19 22:9
4. Pogoñ Barlinek 18 14:6
5. Gryf Kamieñ Pom. 18 29:10
6. Victoria Przec³aw 17 15:8
7. Ina Goleniów 16 13:12
8. Vineta Wolin 15 22:12
9. Piast Chociwel 10 16:18
10. Sarmata Dobra 10 13:15
11. Drawa Drawsko Pom.   9
9:12
12. Leœnik/Rossa Manowo   8
5:11
13. Sokó³ Pyrzyce   7 13:28
14. Stal Szczecin   5 9:17
15. S³awa S³awno   5 7:27
16. Piast Drzonowo   4 9:35

V liga
Woda Piast II Rzecko - Pomo-

rzanin Nowogard 1:1; Sparta Wê-
gorzyno - Kluczevia Stargard Szcz.
0:2; Polonia P³oty - K³os Pe³czyce
0:0; Osadnik Myœlibórz - Œwit
Szczecin 2:2;

Orze³ Trzciñsko-Zdrój - GKS
Mierzyn 2:1; Odra Chojna - Arko-
nia Szczecin 2:1; Stal Lipiany -
Zorza Dobrzany 3:0; Sparta Gryfi-
ce - Iskierka Szczecin 2:1.

1.  Kluczevia Stargard 20 22:7
2. Arkonia Szczecin 19 19:5
3. Odra Chojna 17 18:10
4. Polonia P³oty 16 21:7
5. Sparta Gryfice 16 16:13
6. Orze³ Trzciñsko-Zdr. 14 18:12
7. Pomorzanin Nowogard 1 2
5:4
8. Stal Lipiany 12 19:24
9. Osadnik Myœlibórz 11 16:15
10. Œwit Szczecin   9 11:15
11. Iskierka Szczecin   8 6:16
12. Woda-Piast Rzecko   8 7:16
13. K³os Pe³czyce   8 6:17
14. GKS Mierzyn   8 8:15
15. Zorza Dobrzany   8 9:17
16. Sparta Wêgorzyno   7 6:14

Klasa Okrêgowa
Wicher Brojce - Jeziorak Szcze-

cin 2:0; Mewa Resko - D¹brovia
Stara D¹browa 3:0; Promieñ Mo-
sty - Œwiatowid £obez 2:3; Wie-
cher Reptowo - KP Chemik II Poli-
ce 8:2; Orze³ £o¿nica - Pogoñ II

Szczecin 2:2; Ehrle Dobra Szczeciñ-
ska - Flota II Œwinoujœcie 2:0; Ma-
sovia Maszewo - Fagus Ko³bacz
4:1; Ina Iñsko - Korona Stuchowo
2:1.

1. Masovia Maszewo 23 20:8
2. Ehrle Dobra Szcz. 22 19:9
3. Jeziorak Szczecin 19 26:6
4. Wicher Brojce 18 21:12
5. Korona Stuchowo 15 18:12
6. Fagus Ko³bacz 14 14:12
7. Œwiatowid £obez 14 15:16
8. Pogoñ II Szczecin 14 28:12
9. Flota II Œwinoujœcie 13 21:17
10. Orze³ £o¿nica 11 15:18
11. Promieñ Mosty 11 15:22
12. Ina Iñsko   8 13:23
13. D¹brovia St. D¹browa  7 15:19
14. Wicher Reptowo   5 15:27
15. Chemik II Police   4 9:28
16. Mewa Resko   3 5:28

A klasa
Pionier ¯arnowo - Radovia Ra-

dowo Ma³e 2:4; Znicz Wysoka Ka-
mieñska - Olimpia Nowogard 4:8;
Ba³tyk Gostyñ - Fala Miêdzyzdroje
0:1; Iskra Golczewo - B³êkitni Trzy-
g³ów 1:2; Bizon Cerkwica - Jantar
Dziwnów 1:2; Ba³tyk Miêdzywo-
dzie - Rega II Trzebiatów 1:6; Orze³
Prusinowo - Sowianka Sowno 2:5.

1. Radovia Radowo M. 18 23:7
2. Jantar Dziwnów 18 23:10
3. Rega II Trzebiatów 15 32:8
4. Olimpia Nowogard 15 26:15
5. Fala Miêdzyzdroje 12 10:5
6. Iskra Golczewo 12 15:12
7. B³êkitni Trzyg³ów 11 12:13
8. Bizon Cerkwica 10 15:17
9. Pionier ¯arnowo   8 17:22
10. Ba³tyk Miêdzywodzie   7 18:19
11. Sowianka Sowno   7 15:26
12. Ba³tyk Gostyñ   4 15:22
13. Orze³ Prusinowo   1 7:29
14. Znicz Wysoka Kam.   0 11:34

I Liga Oldbojów
Unia Bia³ogard – Zryw Kreto-

mino 1:1; Sarmata Dobra – Amator
Ko³obrzeg 4:2; Lotnik Miros³awiec
– Bukowina Wa³cz 0:0; Drink Team
Szczecin – Pamet Œwidwin 2:8; Ina
Iñsko – Iskra Bia³ogard 1:5; Rega
Trzebiatów – Œwiatowid £obez 0:2.

1. Amator Ko³obrzeg 15 27:16
2. Iskra Bia³ogard 14 23:17
3. Œwiatowid £obez 14 17:13
4. Zryw Kretomino 14 21:14
5. Pamet Œwidwin 14 26:24
6. Ina Iñsko 14 23:19
7. Sarmata Dobra 13 17:10
8. Unia Bia³ogard 12 12:12
9. Lotnik Miros³awiec   8 14:20
10. Bukowina Wa³cz   8 10:16
11. Drink Team Szczecin   5 16:33
12. Rega Trzebiatów   2 11:23

W sobotê, 3. paŸdziernika,  o
godz.10.00,  dwie dru¿yny pi³karskie
„ Diego”, podopieczni Wies³awa
Pietrzaka, uda³y siê do Trzebiatowa,
aby rozegraæ mecze z TKS „REGA”.
Mecze by³y rozgrywane na boisku
ze sztuczn¹ nawierzchni¹, przy pa-
daj¹cym deszczu i silnie wiej¹cym
wietrze. Warunki w tym dniu nie
nadawa³y siê do rozegrania meczów,
ale po d³ugich rozmowach zagrali-
œmy. W tych meczach nasi m³odzi
adepci sztuki pi³karskiej zostali  po-
mieszani starsi z m³odszymi.

W pierwszym meczu nasi pi³karze
pokonali TKS „Regê” 5:2, a bramki
strzelili: Krzysztof Andrzejewski - 2,

ZWYCIÊSTWO
I  PORA¯KA  SZKÓ£KI
PI£KARSKIEJ „DIEGO”

Daniel Kaczmarski, Patryk Nowicki i
Mateusz Bobrowski po jednej.

Natomiast w drugim meczu nasi
m³odzi pi³karze przegrali 2:0.

Ju¿ w najbli¿sz¹  sobotê, 10 paŸ-
dziernika, o godz.11.00, nasi pi³karze
zagraj¹ mecz derbowy ze Spart¹ Gry-
fice i Wybrze¿em Rewalskim Rewal.
Serdecznie zapraszamy.

Trenerzy i m³odzi  pi³karze
SZKÓ£KI PI£KARSKIEJ „DIEGO”
serdecznie dziêkuj¹ firmie SUPER-
TRANS  za bezp³atny przewóz dzie-
ci na mecze.

Ze sportowym pozdrowieniem
Zyta Karolina Pietrzak



StrStrStrStrStr. 14. 14. 14. 14. 14 gazeta gryficka 7.10.2009 r.INFORMACJE

Na ulicach miasta jeszcze nie-
œmia³o, ale ju¿ pojawiaj¹ siê ¿ebracy.
Wyci¹gaj¹ rêkê w widocznym miej-
scu tu¿ obok Urzêdu skarbowego,
pod kamera wizyjn¹, monitoruj¹c¹
ulicê Niepodleg³oœci i Plac Zwyciê-
stwa. Ale widaæ kamery nie dzia³aj¹.
Skandalem jest niedostrzeganie, ¿e
do ¿ebrania za przynêtê s³u¿¹ dzieci.
Przypominamy, ¿e ¿ebranie na ulicy
jest zabronione.

Skandalem równie¿ jest i to, ¿e
watahy m³odych ludzi z dyplomat-
kami w rêku, zaczepiaj¹ przechod-
niów wymuszaj¹c na nich zakup
perfumowanej wody za 10 - 30 z³.
Cena zale¿na od kupuj¹cego, jak
naiwny to p³aci 30 z³, mniej naiwny 10
z³ za tê sam¹ butelkê.

Panowie z dyplomatkami s¹ wi-
doczni i rozpoznawalni, kursuj¹ przy
Urzêdzie Skarbowym, deptaku i Ga-
lerii Hosso. Na tzw. chama wciskaj¹

¯ebracy i naci¹gacze

naiwniakom kit, czyli perfumowan¹
wodê. Bywa, ¿e kursuje ich 9 albo i
wiêcej. Nikt na to nie reaguje. Mamy
tu na myœli Policjê i Stra¿ Miejsk¹.

A proceder trwa od miesiêcy i
staje siê coraz bardziej bezczelny.
Widaæ wiedz¹, ¿e maj¹ ciche przy-
zwolenie na handel z rêki i to bez
podatku.

Dla mieszkañców Gryfic staje siê
coraz bardziej uci¹¿liwy widok  pa-
nów z dyplomatkami i perfumowan¹
wod¹ w d³oniach. Dlatego te¿ zasta-
nawiaj¹ siê czy sami nie powinni
zaj¹æ siê sprzeda¿¹ z tzw. rêki papie-
rosów bez akcyzy. Mówi¹ te¿, ¿e roz-
poczn¹ poszukiwania dostawców
papierosów w oœciennych pañ-
stwach, gdzie papierosy s¹ znacznie
tañsze. W zwi¹zku z tym maj¹ nadzie-
jê, ¿e podobnie, jak ch³opcom z per-
fumowan¹ wod¹, nikt im nie bêdzie
przeszkadza³ w handlu. My pewno-
œci nie mamy.                                MJ

Starosta powiatu Kazimierz
Saæ, sygnalizuje na sesjach Rady
Powiatu  mo¿liwoœæ przeniesienia
Zespo³u Szkó³ Ponadgimnazjal-
nych im. Czes³awa Milosza w Gryfi-
cach z ulicy 11 Listopada na teren po
by³ej jednostce wojskowej.

Szko³a mia³aby przej¹æ w posia-
danie budynek, a w³aœciwie ³¹cznik,
z Powiatowym Urzêdem Pracy. Nato-
miast obszerny plac przed wspo-
mnianym urzêdem i przysz³¹ szko³¹
oraz zamieszka³ym przez 48 rodzin
koszarowcem, zamieniæ na wielo-
funkcyjne boisko. Mieszkañcy
wspomnianego koszarowca nie-
chêtnie wypowiadaj¹ siê na ten te-
mat, twierdz¹c np., ¿e obiecano im
spokojn¹ staroœæ, a nie wrzaski m³o-
dzie¿y na boisku. Rodzice uczniów
ZSP im. Czes³awa Mi³osza te¿ scep-
tycznie patrz¹ na pojawiaj¹cy siê

Zmiana siedziby ZSP im. Mi³osza?
problem przeniesienia szko³y w tak
odleg³e od centrum miejsce. O opi-
niach nauczycieli pisaæ nie bêdzie-
my, ¿adnego z nich nie chcemy nara-
¿aæ na utratê pracy czy inne nieprzy-
jemnoœci. Choæ i oni swoje zdanie w
tej sprawie maj¹. Przed ostatecznym
podjêciem decyzji Starostwo Powia-
towe, Zarz¹d Powiatu i Rada Powia-
tu powinni przeprowadziæ konsulta-
cje z mieszkañcami koszarowca, ro-
dzicami, uczniami w/w szko³y oraz
ca³ym gronem pedagogicznymi do-
piero wtedy podj¹æ ostateczn¹ de-
cyzjê, a nie mamiæ nikogo dobro-
dziejstwem, jakie mo¿e wyp³yn¹æ z
przeniesienia szko³y. Do budynku
w/w mo¿na przenieœæ z Oœciêcina
Agencjê Modernizacji i Restruktu-
ryzacji Rolnictwa, co u³atwi³oby
wszystkim rolnikom za³atwianie
spraw z dotacjami unijnymi itd.   MJ

Od bardzo wielu lat dzia-
³a sklep rybny, znajduj¹cy
siê przy zmodernizowanym
deptaku. W³aœciciele sklepu
zostali zmuszeni do wy³o¿e-
nia polbrukiem doœæ szero-

kiego dojœcia do sklepu. Polecenie
na w³asny koszt wykonali i polbruk
po³o¿yli.

Niestety, je¿d¿¹ po nim samo-
chody dostawcze i osobowe, gdy¿
ZGK postawi³ o jeden s³upek za
ma³o na koñcówce deptaka. S³upki
mia³y stanowiæ zaporê dla wjazdu
na deptak jakichkolwiek samocho-
dów. W³aœciciele sklepu zwracali
uwagê na brak jednego s³upka od-
powiedzialnemu za modernizacjê
deptaka. Pan Stanis³aw B³ysz, pra-

O jeden s³upek
za ma³o

cuj¹cy w ZGK, informacjê do wia-
domoœci przyj¹³ i obieca³, ¿e sprawê
w najbli¿szym czasie za³atwi. Czas
mija i nic siê nie dzieje, poza tym, ¿e
samochody po polbruku dalej
je¿d¿¹. Podobnie, jak w³aœciciele
sklepu rybnego, uwa¿amy, ¿e nie po
to prywatnie ktoœ wydawa³ pieni¹-
dze, by ktoœ inny polbruk niszczy³.
Zreszt¹ od ulicy 3 Maja w ¿adnym
wypadku i to ¿aden pojazd na deptak
wje¿d¿aæ nie powinien. Drog¹ do-
starczania towarów do sklepu lub
barów jest ulica Wa³owa. Deptak nie
mo¿e byæ traktowany jak parking lub
droga dojazdowa do czegokolwiek.
Ma byæ wy³¹cznie deptakiem i na to
nale¿y zwróciæ uwagê, bo Ÿle zaczy-
na siê dziaæ w tym miejscu.        MJ
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Wiedziony prawie nie-
zauwa¿aln¹ notatk¹ zamiesz-
czon¹ w „Panoramie” nr 28,
wydanie z 19 wrzeœnia, a do-
tycz¹c¹ dyplomu ministra
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego przyznanego z oka-
zji jubileuszu 45-lecia istnie-

nia Gryfickiego Towarzystwa Kultu-
ry, postanowi³em, ¿e z koleg¹ odwie-
dzimy Gryficki Dom Kultury, by dy-
plom obejrzeæ, jak te¿ wzi¹æ skromny
udzia³ w inauguracji roku kulturalne-
go w dniu 26 wrzeœnia. Poza tym afi-
sze w gablocie GDK informowa³y, ¿e
w dniu tym bêdzie wernisa¿ wystawy
poplenerowej Artystycznych Spo-
tkañ Przyjació³.  W tym miejscu za-
znaczam, ¿e relacje z inauguracji do-
stêpne w lokalnej prasie przeczyta-
³em i zdegustowany nimi piszê
w³asn¹, licz¹c, ¿e obiektywna gazeta
j¹ zamieœci.

Otó¿ rok kulturalny rozpocz¹³
siê zgo³a niekulturalnie, bo z 20 mi-
nutowym opóŸnieniem. Przez dwa-
dzieœcia minut czekali artyœci, foto-
graficy i malarze, œwita z gminy,
paru gryficzan i ja z koleg¹, stoj¹c w
k¹ciku holu. Kiedy w koñcu dyrek-
tor GDK pani Ró¿a Szuster dojrza³a
wodza naszej gminy - burmistrza
Andrzeja Szczyg³a - w drzwiach
swojego imperium, automatycznie
niejako rozpoczê³a swój pean po-
chwalny pod jego adresem. A to, ¿e
burmistrz ¿yczliwy przechodniom i
nim dojdzie do celu, to musi ka¿de-
mu podaæ rêkê i zamieniæ s³ów parê.
Cholera, nie s¹dzi³em, stoj¹c z kum-
plem w k¹ciku, ¿e tracê tak¹ okazjê.
Ale niestety, nigdzie nie napisano,
¿e przed gmachem domu kultury
ustawia siê jakiœ szpaler czy kolejka,
by wodzowi d³oñ uœcisn¹æ. ¯a³o-
wa³em nawet, ¿e w k¹cie zbyt wcze-
œnie utkn¹³em, bo w koñcu mo¿e i
mnie spotka³by zaszczyt dotkniêcia
d³oni wodza. Do dziœ ¿a³ujê straco-
nej okazji.

Kiedy ju¿ burmistrz znalaz³ siê
poœród swego dworu (czytaj urzêd-
ników), pani Ró¿yczka rozpoczê³a
powitanie goœci zaproszonych, o
tych niezaproszonych zapomnia³a.
Ale to pryszcz. Kumpla i mnie oraz
parê innych osób witaæ nie musia³a.

Nastêpnie w kolejnoœci niealfa-
betycznej pani Ró¿yczka zaprosi³a
cennych dla siebie wspó³twórców
kultury do przeciêcia wstêgi, rozpo-
czynaj¹c rok kulturalny i wernisa¿.
Nie  pominê³a te¿ okazji (przed prze-
ciêciem) i potomnym uœwiadomi³a, i¿
to dziêki burmistrzowi i jego cudow-
nym staraniom, plener zwi¹zany z ar-
tystycznymi spotkaniami przyjació³
mia³ zapewnion¹ pe³n¹ s³oñca pogo-
dê. Gminny szaman od pogody za-
bra³ g³os; za spóŸnienie przeprosi³ i
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wyjaœni³, ¿e musia³ poczekaæ w Kar-
nicy, a¿ ksi¹dz poœwiêci nowy wóz
bojowy dla OSP w tej¿e miejscowo-
œci. Co wtedy pomyœla³em? To prze-
cie¿ niewa¿ne. Choæ mo¿e i wa¿ne, a
pomyœla³em, ¿e w holu GDK przez 20
minut nie czeka³a na wodza gminy
garstka gówniarzy, ale ludzie doroœli
i niby zwi¹zani z kwiatem gryfickiej
kultury. I goœcie z zaprzyjaŸnionego
Gryfowa Œl¹skiego.

W czasie swojej pisaniny zapo-
mnia³em o istotnym szczególe doty-
cz¹cym imiennych powitañ zgroma-
dzonej œwity w³asnej i burmistrza.
Pani dyrektor powita³a te¿ Wojtka
Schmidta - prezesa Gryfickiego To-
warzystwa Kultury. Wed³ug mojej
wiedzy pani Ró¿yczka nie wie, b¹dŸ
nie ma pojêcia, i¿ pod tym has³em w
Krajowym Rejestrze S¹dowym to
w³aœnie ona tam figuruje i gra tam
rolê prezesa. Wojtek Schmidt co
prawda na zebraniu w 2008 roku zo-
sta³ na tê funkcjê wybrany z polece-
nia wodza, to jednak do 26 wrzeœnia
nie dokona³ zmiany w KRS. Ale we-
d³ug pani Ró¿yczki Wojtek Schmidt,
czyli red. naczelny „Panoramy” pan
Wies³aw Wojciech Schmidt jest pre-
zesem i wspó³tworzy kulturê gry-
fick¹, choæ nie wiadomo kiedy i
gdzie. Napisa³em te¿, ¿e wybrany z
polecenia wodza, bo taka by³a rela-
cja znajomych, którzy byli na zebra-
niu sprawozdawczo-wyborczym
Gryfickiego Towarzystwa Kultury,
zwo³anego w trybie pilnym. Zapo-
mniano przy tym na zebranie zapro-
siæ istotne dla kultury gryfickiej oso-
by. Zaproszono zale¿nych od wo-
dza, którym dyskretnie przekazano
polecenie wybrania w/w obywatela
i wybrali, bo co siê mieli nara¿aæ,
skoro zale¿ni s¹ od wodza i w jego in-
stytucjach zatrudnieni. Wiem, ¿e je-
den z nich do dziœ na myœl o tamtym
zebraniu ma odruch wymiotny, ale
g³osowa³ jak inni. Ale zostawmy tê
marginaln¹ sprawê i wróæmy do in-
auguracji.

W dalszych swoich wywodach
pani Ró¿yczka wspomnia³a o tym,
co siê dzia³o w Gryficach za spraw¹
jej dzia³alnoœci – a to jakieœ przegl¹-
dy, jakieœ majówki i dni Gryfic i
wspó³udzia³ w tandetnym festynie
Ziemi Gryfickiej.  I ¿e to wszystko
powtórz¹ w nowym roku kultural-
nym. Doda³a jeszcze, ¿e bêd¹ jakieœ
niespodzianki.

Wódz gminy i szaman od pogo-
dy, mi³oœciwie nam panuj¹cy bur-
mistrz, w swoim krótkim wyst¹pie-
niu zaznaczy³, ¿e jak ktoœ du¿o
mówi i pochlebia za bardzo, to zna-
czy, ¿e chodzi o pieni¹dze. Ale on
bêdzie jak stary krawiec i tak  bê-
dzie kraja³, jak materii starczy, czyli
pieniêdzy w bud¿ecie gminy. A kry-

zys jest i nie ma na co liczyæ.
Znawcy problemu ju¿ policzyli i

wiedz¹, ¿e rok przysz³y w kulturze
gryfickiej bêdzie obfity, ¿e z kasy
gminy pop³ynie mamona na majówki
i festyny, po dwa w ka¿dej wiêkszej
wiosce.  ̄ e obfitoœæ grochówki, ka-
szaneczki i kie³baski z grilla bêdzie
full, jak w 2006 roku, bo to... ROK
WYBORCZY!

Niew¹tpliwie pomo¿e tu ekspert
od kultury i wydatków, póki co do-
mniemany prezes Gryfickiego Towa-
rzystwa Kultury – Wojtek b¹dŸ Woj-
tuœ Schmidt. Poczekamy do czasu, a¿
jego nazwisko pojawi siê w Krajo-
wym Rejestrze S¹dowym. Nie piszê
o adresie, bo chyba takiego nie ma,
o czym dowiedzia³em siê z najnow-
szego numeru „Panoramy”, z notatki
„Dziennikarz uniewinniony”, w któ-
rej z dum¹ donosi, i¿ S¹d Rejonowy
w Gryficach uniewinni³ go za niedo-
pe³nienie obowi¹zku zameldowania.
S¹d s¹dem, ale zapytaæ mogê – to w
koñcu gdzie ten pan mieszka??? Pod
gryfickimi mostami sprawdzi³em,
jest czysto, nawet nie œmierdzi, choæ
w niektórych miejscach woda  jak
breja na Redze stoi. Piwnice w Urzê-
dzie Miasta dziêki pewnym znajomo-
œciom te¿ przeszed³em, ¿adna nie jest
zamieszka³a. Do piwnic w Gryfickim
Domu Kultury nie zagl¹da³em - tu
brak znajomoœci. Znajomy  twierdzi,
¿e s¹ obszerne i doœæ ciep³e w okre-
sie zimy. Mo¿e tam waæpan zamiesz-
ka³? Z piwnicznych poziomów w
gryfickiej kulturze nic nie trzeba ro-
biæ. Bo z poziomu piwnicy i tak bê-
dzie wy¿sza, ni¿ jest dziœ z wysokie-
go parteru. Mo¿liwe te¿, ¿e burmistrz
ju¿ ma dla Wojtka Schmidta jakieœ
przytulne lokum i z racji jego nie-
zbêdnoœci w gminie je przydzieli. Jak
na razie, to Wojtuœ jest bez adresu i
meldunku i bez rejestracji w KRS.
Ale potrzebny bardzo szamanowi
od pogody i pani Ró¿yczce od kul-
tury. To tak, jakby w Gryficach nie
by³o m³odych i wykszta³conych lu-
dzi, którzy z wrodzon¹ pasj¹ mogli-
by pomóc w rozwoju ro¿nych talen-
tów miejscowej m³odzie¿y. To tak,
jakby w Gryficach nie by³o m³odych
ludzi, którzy i starszych wiekiem
mieszkañców zaprosiliby do GDK
na kabaret lub sztukê teatraln¹ w ich
wykonaniu.

M³odych i wykszta³conych trak-
tuje siê w Gryficach jak margines.
Jeœli ju¿ dostan¹ jak¹œ pracê, to na
okres 3- 6 miesiêcy i na pewno nie w
GDK, gdzie mogliby stworzyæ zagro-
¿enie dla skostnia³ej struktury, jaka
w GDK panuje. A Gryficki Dom Kul-
tury dzia³a jak urz¹d; jest czynny od
godz. 8.30 do 15.30 , póŸniej te¿ mo¿-
na przyjœæ na hip-hop czy inny tego
typu trening, ale i tak jak przyjd¹, to

s¹ traktowani jak z³o konieczne. Sami
te¿ mówi¹, ¿e atmosfera w domu kul-
tury bywa bez kultury, ale z rocznym
harmonogramem przegl¹dów i majó-
wek bez ¿adnych artystycznych in-
spiracji, poczucia satysfakcji i
wspólnoty, ¿e atmosfera w nim przy-
pominaæ mo¿e rodzinny celowo wy-
ch³odzony grobowiec, gdzie jest
matka i dzieci nigdy  nie kochane, ale
skazane na wieczne bycie ze sob¹.

Pani Ró¿yczka kierownikiem
domu kultury zosta³a w 1995 r. Na
stanowisko powo³a³ j¹ – zdaje siê –
panuj¹cy od lat burmistrz, a ju¿ na
pewno na stanowisko dyrektora
tego przybytku awansowa³ j¹ w 2003
r. Co przez te lata zrobi³a? Jaki nowy
zespó³ ludowy czy kabaret powsta³
za jej panowania?

Nie dzieje siê nic poza powiela-
niem tych samych schematów od
kilkunastu lat. ¯adne superlatywy
pod adresem Artystycznych Spo-
tkañ Przyjació³ nic nie wnosz¹, bo
mieszkañcom Gryfic nic nie da³y.
Niewiele te¿ da³y przyjacio³om bur-
mistrza i jego œwicie przyjació³ z Gry-
fowa Œl¹skiego. Polecam lekturê
„Kuriera Gryfowskiego”,  gdzie czy-
tam relacjê z Artystycznych Spotkañ
Przyjació³ i  taki opis pobytu w Rybo-
kartach, cytatujê: „Dopisa³a pogo-
da, wiêc by³o i nocne szukanie
gwiazdozbiorów, poranne wycze-
kiwanie na wschód s³oñca, spacer
brzegiem Ba³tyku, leniwe spogl¹-
danie na tañcz¹ce na jeziorze œwia-
t³o i godziny spêdzone przy rysun-
kach, rozmowach itd.”.

Ludzie, przecie¿ Ba³tyk od Rybo-
kartów oddalony jest o jakieœ 22 ki-
lometry. Zwidy jakieœ mia³a autorka
artyku³u i jednoczeœnie dyrektorka
biblioteki publicznej z Gryfowa Œl¹-
skiego? Czy to tylko mo¿e literacka
fantazja przenios³a autorkê znad je-
ziora na brzeg Ba³tyku. Dobra, koñ-
czê tê sprawê. Dyplomu ministra kul-
tury na œcianach GDK nie dojrza³em,
reszta niech pozostanie milczeniem.

Chcia³bym jednak, ¿eby ktoœ z
Gryficzan zechcia³ odpowiedzieæ na
proste pytania.

- Co nam da³y i jak wp³ynê³y na
rozwój naszej kultury „przyjaŸnie”
zawarte miêdzy Gryficami a Meldorf
i Gustrow?

- Co nam daj¹ „przyjaŸnie” zawar-
te miedzy gmin¹ Gryfice a gmin¹ Gry-
fów Œl¹ski? Bo wed³ug mojego roze-
znania, to grupki ludzi powi¹zane z
burmistrzem nawzajem siê odwie-
dzaj¹, na koszt gminy oczywiœcie, a
my z tego mamy tyle, ¿e z naszych po-
datków bawi¹ siê ca³kiem dobrze.

Mieszkaniec stêskniony
prawdziwej kultury w Gryficach.

(dane do wiadomoœci Redakcji)

Kto spotyka siê z kim i po co?
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Dy¿ury w redakcji;
         Gryfice, ul. Wa³owa 8/7
Poniedzia³ki, wtorki i œrody
w godz 13.00-15.00
(wejœcie od strony muru obronnego).

Tel. interwencyjny: 694-089-733

Po raz czwarty Pañstwowy
Powiatowy Inspektor Sanitar-
ny w Gryficach by³ organizato-
rem imprezy „Œwiêto Grzy-
ba”, która odby³a siê w dniu
30 wrzeœnia br., w Powiatowej
Stacji Sanitarno-Epidemiolo-
gicznej w Gryficach.

W ramach imprezy rozstrzygniê-
ty zosta³ Powiatowy Konkurs Pla-
styczny, na temat bezpiecznego
grzybobrania, a laureatom wrêczono
nagrody i dyplomy. Odbywa³a siê
równie¿ „WYSTAWA GRZYBÓW”
jadalnych, niejadalnych i truj¹cych,
w trakcie której konsultacji udziela³
klasyfikator grzybów.

Powiatowy Konkurs Plastyczny
na temat bezpiecznego grzybobra-
nia zosta³ og³oszony w placówkach
przedszkolnych gmin P³oty, Gryfice,
Trzebiatów. Nagrody dla laureatów
konkursu oraz osób wyró¿nionych
zosta³y zakupione ze œrodków samo-
rz¹dowych urzêdów miejskich tych
gmin. Do siedziby Pañstwowego
Powiatowego Inspektora Sanitarne-
go w Gryficach w ramach konkursu
wp³ynê³o 99 prac plastycznych.
Komisja Konkursowa w sk³adzie:

„Œwiêto Grzyba” - zapobieganie
zatruciom grzybami

Beata Soja – Grzyboznawca, Marcin
Pulkowski – Klasyfikator Grzybów,
Agnieszka Hamulczyk – pracownik
Oœwiaty Zdrowotnej i Promocji
Zdrowia oraz Halina Pokorska – pla-
styk z Liceum Plastycznego w Gryfi-
cach przyzna³a nagrody za piêæ
miejsc oraz 27 wyró¿nieñ.

Laureaci konkursu:
I miejsce - Maria Klimko - Przed-

szkole Miejskie P³oty
II miejsce - Paulina Górska - Pu-

bliczne Przedszkole Nr 1 Gryfice
III miejsce - Adam Klimko - Przed-

szkole Miejskie P³oty
IV miejsce - Izabela Idzi - Przed-

szkole Filia Mrze¿yno

V miejsce - Dominik Fr¹czyk -
Przedszkole Trzebiatów, ul. Waryñ-
skiego

Ze zwyciêskich i wyró¿nionych
prac plastycznych utworzono w PSSE

Gryfice wystawê, która by³a prezento-
wana wraz z wystaw¹ grzybów.

Agnieszka Hamulczyk, Powia-
towa Stacja Sanitarno-Epidemio-
logiczna w Gryficach


